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17 Bruger- og Pårørenderådet på Tåsinge Plejecenter 
Karin Grevelund/formand 
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18 Annette Schøn Hansen, pårørende til beboer på 
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32 Frivillig hjælper Lasse R. Knudsen 12 
   
33 Pia Silo Jensen 12 
   
34 Områdekontor Vest v/Dorthe, Malene, Camilla, Lone, 

Maria, Gitte, Line og Sandra 
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35 Hjemmepleje Vest, Sektion Hjemmetræning 10 
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37 Jesper Lundgaard 12 
   
38 LEV 9+12+ 
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39 DH-Svendborg 1+3+9+

12+14+
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40 Sektion Christinehaven v/Johanne Skov 9 
   
41 Plejecenter Øst og Vest, Tillidsvalgte 4 
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17 
   
43 Personalet, HP ØST, Sektion Ørkild 2 
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From:                                 Lene Mortensen 
Sent:                                  Tue, 15 Aug 2023 08:47:18 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             VS: Budget 2024-27 indsigelse 
 

 
    
Fra: Hanne Klit <hanne.klit@svendborg.dk>  
Sendt: 15. august 2023 08:23 
Til: vlunnemann@mail.tele.dk; Bo Hansen <bo.hansen@svendborg.dk> 
Cc: Claus Sørensen <claus.sorensen@svendborg.dk>; Kirsten Vie Madsen <kirsten.vie.madsen@svendborg.dk> 
Emne: Re: Budget 2024-27 indsigelse 
  
Kære Vagn Lunnemann Frederiksen 
  
Tak for din henvendelse og tak for din beskrivelse af jeres hverdag derhjemme - den gør indtryk. Din kone er 
hårdt ramt af sygdom, men hvor er hun heldig at have dig som en uvurderlig støtte og hjælp til de daglige 
opgaver. Jeg forstår dit behov for at kunne blive aflastet i hjemmet. 
  
Budgetbesparelserne, som er foreslået af administrationen, skal drøftes politisk i den kommende tid. Der er 
mange af de forslåede besparelser, som vil få betydning for sårbare og udsatte borgere. 
En af de besparelser, som kan få stor betydning, hvis den gennemføres, er afskaffelse af aflastning i hjemmet. 
Jeg tager din henvendelse med til Senior-, Social- og Sundhedsudvalget og den vil indgå som høringssvar på de 
foreslåede besparelser. 
  
God dag og venlig hilsen 
Hanne Klit 
  
  
  
  
Venlig hilsen 
  
Hanne Klit 
Socialdemokratiet, Svendborg Kommune 
Formand for Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 
Medlem af udvalget for Erhverv og Turisme 
  
Tlf. 24969141 

 
Fra: vlunnemann@mail.tele.dk <vlunnemann@mail.tele.dk> 
Sendt: Tuesday, August 15, 2023 8:02:05 AM 
Til: Bo Hansen <bo.hansen@svendborg.dk>; Hanne Klit <hanne.klit@svendborg.dk> 
Emne: Budget 2024-27 indsigelse  
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Kære Bo, Kære Hanne. 
Jeg har siden start 2020 selvpensioneret mig selv for at passe min hustru 24/7, (jeg er først berettiget til 
folkepension fra februar 2025) da hun lider af Alzheimer og Lewy Body demens. Min hustru er 79 år og jeg er 
14 år yngre, vi har været gift i knap 40 år, så min intention er at pleje hende palliativt i hjemmet så lang tid som 
muligt. 
Vi får i øjeblikket en helt uvurderlig hjælp fra hjemmepleje vest, bad to gange om ugen og øvrige dage, 
morgen/formiddagsbesøg med hygiejnehjælp og hjælp til påklædning. Desuden aftenbesøg med hjælp til 
klargøring for natten, nattøj mm. Alle besøg fra hjemmeplejen foregår så vidt muligt af de samme hjælpere, 
som også er fuldt i tråd med Svendborg Kommunes demenspolitik. 
Jeg står for rengøring, vask, madlavning, indkøb, toilet besøg i løbet af dagen, da min hustru ikke kan deltage 
aktivt i noget længere, hun er meget knyttet til mig og jeg kan ikke være væk fra hjemmet overhovedet, men 
ved hjælp fra vores datter og svigersøn, der bor i nabolaget, kan jeg køre ud for at handle. 
Min hustru har inden for den sidste måned været indlagt to gange med konstateret blodprop i hjernen, hun er 
hjemme igen, men kan ikke mere deltage i aktiviteter på Demenscenter Bryghuset, da hun efter blot to timer er 
meget træt. 
Jeg har derfor søgt mulighed for afløsning af pårørende i hjemmet en gang om ugen for at kunne deltage ved 
besøg hos frisør, tandlæge, læge mm. 
Jeg kan forstå at denne mulighed forsøges afskaffet i budget 2024 – 27, reduktionsforslag 17. 
Dette står ikke mål med kommunens værdighedspolitik for ældreområdet og kommunens demenspolitik og 
strider åbenlyst mod Lov om social service § 84, hvor der står at, Kommunalbestyrelsen skal tilbyde afløsning 
eller aflastning til ægtefælle, forældre eller andre nære pårørende, der passer en person med nedsat fysisk 
eller psykisk funktionsevne! 
  
Ønskes yderligere oplysninger kan jeg kontaktes på mobil 20247773. 
Jeg håber på en positiv tilbagemelding fra jer og ønsker jer en fortsat god sommer! 
  
Med venlig hilsen 
Vagn Lunnemann Frederiksen



From:                                 Lene Mortensen 
Sent:                                  Wed, 16 Aug 2023 15:16:24 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             VS:Høringssvar nr. 12 - Dagcentret på Thurøhus 
 

  
Fra: Hanne Klit <hanne.klit@svendborg.dk>  
Sendt: 16. august 2023 15:01 
Til: Susanne Damgaard Nielsen <alsing4@hotmail.com>; Bo Hansen <bo.hansen@svendborg.dk>; Kirsten Vie 
Madsen <kirsten.vie.madsen@svendborg.dk> 
Emne: Re: Dagcentret på Thurøhus  
  
Kære Susanne Damgaard Nielsen 
  
Tak for at du tager dig tid til at skrive til os. Og tak for din forståelse for, at der er behov for at gennemføre 
besparelser. 
  
Vi er bevidste om de gode rammer på Thurøhus dagcenter og deres betydning for brugerne. Derfor er den 
foreslåede besparelse også rigtig svær.  
  
Besparelserne vil blive drøftet politisk i den kommende tid og din henvendelse vil indgå som høringssvar i 
drøftelserne. 
  
  
Venlig hilsen 
  
Hanne Klit 
Socialdemokratiet, Svendborg Kommune 
Formand for Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 
Medlem af udvalget for Erhverv og Turisme 
  
Tlf. 24969141 

 
Fra: Susanne Damgaard Nielsen <alsing4@hotmail.com> 
Sendt: Wednesday, August 16, 2023 2:28:28 PM 
Til: Bo Hansen <bo.hansen@svendborg.dk>; Hanne Klit <hanne.klit@svendborg.dk>; Kirsten Vie Madsen 
<kirsten.vie.madsen@svendborg.dk> 
Emne: Dagcentret på Thurøhus  
  
Kære Kirsten Vie Madsen, Hanne Klit, og Bo Hansen 
 
Mit navn er Susanne Damgaard Nielsen, jeg er bosiddende på Thurø, og jeg har netop erfaret, at det påtænkes 
at nedlægge dagcentret på Thurøhus. 
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Jeg har respekt for, at der skal spares i kommunen, det er en ærlig sag og godt det bliver addresseret men at 
nedlægge et så populært sted for de gamle er - med al respekt - kortsigtet. De gamle er så glade for at komme 
der, de ansatte er fantastiske hver og en, og de gamles livskvalitet forøges ved hvert eneste besøg. Nogle af 
dem jeg snakkede med kom op til tre gange om ugen, og de nød det og uden jeg ved det med sikkerhed, tror 
jeg at muligheden for at komme ud blandt andre er med til at holde depression og tristhed fra døren. Jeg 
kunne forstå på nogle af dem, at det var det eneste de oplevede hele ugen, det må simpelthen ikke tages fra 
dem. I burde tage forbi og være der en time eller to og se hvor hyggeligt, trygt og dejligt der er.  
 
Grunden til jeg kender stedet, er at min mand Peter var meget glad for at komme i dagcentret på Thurøhus 
inden han gik bort. 
 
Jeg vil gerne appellere til jer om, at gennemtænke det endnu engang og forhåbentlig komme til konklusionen, 
at dagcentret på Thurøhus skal bestå. 
 
Tak for I tog jer tid til at læse dette. 
 
Mvh 
Susanne Damgaard Nielsen 
Mobil 2172 4824 
 
 
 
Sendt fra min iPad



 
Svendborg Kommune 
Ramsherred 5 
5700 Svendborg   Thurø d. 16. august 2023 
 

Budget 2024 sparekatalog Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 

 

Vi vil på vegne af vores mor på 86 år – gøre opmærksom på, at hendes livskvalitet 
forringes væsentligt, hvis I vælger at lukke dagcentret på Thurøhus. 

Vores mor bor i eget hjem 200 m fra Thurøhus Plejehjem, så hun kan selv komme 
derover med hendes rollator. Hun benytter det 3 gange om ugen hvor hun bl.a. får det 
sociale samvær med andre opfyldt. Desuden kan hun spise sammen med de andre, 
hvilket også har en livsværdi. Nemlig samværet om det gode måltid. 

Vores mor har og lider af en sjælden muskelsygdom CMT og har kræft, dette 
bevirker at hun i perioder er meget træt. Hun tager ofte turen til OUH i Odense 
hvor hun får behandling. Det være sig til Scanninger – lægesamtaler og 
kræftbehandlinger. Hun bliver hentet af Flex Transport, hvor de nogle gange køre 
det halve Fyn rundt.  

Derfor har hun IKKE behov for yderligere transport til og fra et nyt Dagcenter hvis 
I vælger at lukke Thurøhus Dagcenter. Der er rigelig med kørsel i hendes liv lige nu.  

Vi ved, at hun holder sig oppe og ser frem til at skulle over på ”Hjemmet” som hun 
siger. Hvis den mulighed bliver taget fra hende, er vi bange for at hun syner hen og 
bare sidder i en stol, da hendes kræfter ikke rækker mere grundet hendes CMT 
(muskel sygdom) og hendes kræftsygdom. 

Vi har søgt om plejehjemsplads til hende – men der vurderes det at hun ikke er dårlig 
nok.  Hun falder ofte og kan ikke selv smøre og eller skære hendes mad – da hendes 
fingre ikke vil som hun vil.  

Vi håber inderligt at I tænker over de menneskers liv som I ændrer ved denne 
besparelse. 

På vegne af en glad bruger af Dagcenter på Thurø Hus 

Jytte Lykke Pedersen  

 

Venlig hilsen 

Sønnerne 

Kaj Lykke Riis og Per Lykke Wiencken  

 

 





Budget 2024-27, Høringssvar til reduktionsforslag 12. Lukning af to dagcentre 

ATT: Senior, Social og Sundhedsudvalget 

 

I sagsfremstillingen peges der på, at grunden til nedlukning af Dagcentret på Thurø blandt andet skyldes 

den geografiske placering i kommunen. Thurø ligger ikke så bynært, men omvendt så, får man ikke bedre og 

smukkere omgivelser ved lige netop den placering det har.  

Det fremgår af sagsindstillingen, at det er ud fra en samlet vurdering af geografisk placering i kommunen og 

Dagcentre med færrest tilknyttede ældreboliger, og der refereres samtidig til at der kan sættes lighedstegn 

ved antal ældreboliger og antal besøg i Dagcentret.  

Der er ved Thurøhus 10 ældreboliger, men Dagcentret har hele 110 brugere, som alle sammen nyder de 

unikke og smukke omgivelser som lige netop Thurøhus tilbyder. 

Der er mindre end 5 km fra bycentrum (Rådhuset) til Thurøhus, og hvis der ses alene på geografien, så er 

der til sammenligning eksempelvis fra bymidte (Rådhuset) til Stenstrup Dagcenter 12,5 km. – altså en 

geografisk difference på mere end 8 km. 

Derved er hele præmissen for argumentationen i sagsfremstillingen ukorrekt.  

Problemstillinger ved lukning af Thurø Dagcenter: 

▪ På Thurøhus Plejecenter har vi flere borgere som kommer dagligt i Dagcentret, og derfor er 

personalet på Thurø Dagcenter lige så velkendt for borgerne som personalet i afdelingerne. Dette 

skyldes blandt andet at det fantastiske personale vi har i Dagcenter er en del af os - lige så meget 

som vi er en del af dem. De er velkendt på gangene, og kender alle vores borgere, selv de borgere 

som ikke er daglig i Dagcenteret. 

 

▪ En nedlukning af Thurø Dagcenter vil på plejecentret få en kæmpe betydning på borgernes 

livskvalitet, da Dagcenteret bringer glæde og musik ikke blot til borgere udefra, men lige så vel til 

alle på plejecenteret. 

 

▪ En nedlukning af Dagcentret vil ligeledes betyde et frafald af de mange frivillige vi har tilknyttet. Det 

er frivillige som kommer ud på afdelingerne og bringer smil og glæde. Det er frivillige som kommer 

og går den tur med borgerne som de bare så gerne vil, eller de frivillige som kommer og holder 

borgerne i hånden i en svær stund. Det er alle de opgaver som personalet på afdelingerne ikke har 

tid til, fordi vi allerede er skåret helt ind til benet. Dagcentret står for koordinering af de frivillige, så 

uden Thurø Dagcenter så forsvinder en vigtig del af hverdagen - nemlig de frivillige. 

 

▪ Dagcentret koordinerer 1 gang hver måned besøg af den lokale præst, og dette er noget næsten 

samtlige beboere på Thurøhus deltager i. Det er et af de helt store højdepunkter for mange af 

beboerne, da de af forskellige årsager ikke har mulighed for at besøge den lokale kirke. Hvis 

Dagcentret nedlægges, vil denne koordinering ikke fortsætte, og beboerne mister muligheden for 

deres grundlæggende eksistens i deres tro på kirken og tro på livet. 

 

▪ Vores borgere i demensafdelingen profiterer ekstremt godt af den musik der tilbydes hver uge i 

Dagcentret. Det er her man ser smil på læben og glimt i øjet hos de svært demente, da musik er 



noget de husker, noget de kan danne en relation til, f. eks fra deres barndom. Det vil ikke være 

muligt at opretholde, denne glæde mm grundet tidligere besparelser og dermed en stærkt 

begrænset normering i vores demensafdeling. 

 

▪ Her i sommerferien, hvor Dagcentrets personale har holdt lidt velfortjent ferie, har vi ikke kunne 

sende vores borgere fra Plejecenter så ofte som de gerne vil. Dette medførte for flere af dem som 

plejer at være der enten en time, eller hele dagen, at de blev ramt af direkte mistrivsel. I Dagcentret 

har borgerne mulighed for at dyrke det sociale samvær med de mange andre brugere. Der er på 

Thurøhus mange svært demente borgere, og dermed vil store dele af det sociale liv på Plejecentret 

være påvirket af denne sindstilstand. I Dagcentret møder borgerne mange borgere udefra, uden det 

konstante fokus på demens – hvilket er utrolig afgørende for de mange borgere som er på 

Plejecentret af fysiske årsager, og ikke psykiske (f.eks. Demens) 

 

▪ Vi er som personale på Thurøhus plejecenter bekymrede for vores borgere hvis nedlukningen 

gennemføres. Vi er bekymrede for at vores borgere ikke visiteres til at komme i et andet Dagcenter, 

hvilket vil medføre en isolation af beboerne, da vi ikke har den nødvendige tid til at aktivere 

borgerne – især når vi med rædsel ser frem mod endnu en personalereduktion (spareforslag 4), 

hvor vi med bekymring ser ind i opsigelser og dermed endnu mindre tid til beboerne.  

 

▪ Under personalemæssige konsekvenser beskrives at de 6 fuldtidsstillinger forventes håndteret ved 

personlig afgang eller omplacering. For Thurø Dagcenters vedkommende er der ikke nogen af de 3 

ansatte som falder under grænserne for naturlig afgang. Medarbejderne har valgt at arbejde i 

Dagcentret og ikke i plejen – og derfor må det forventes at der mistet 3 store kapaciteter hvis der 

påtænkes omplacering. Et tab af 3 kompetente medarbejdere i en tid hvor alle skriver på socialfaglig 

arbejdskraft! 

 

▪ Thurø Dagcenter og Thurøhus Plejecenter samarbejder på rigtig mange områder – herunder i 

forhold til Dagcentrets Marte Meo medarbejder, som vi oplever som en enorm gevinst i hverdagen, 

hvor vi har mulighed for en faglig sparring. Denne sparring er direkte medvirkende til nedbringelse 

af kritiske situationer for de mest demente borgere.  

 

▪ Vi som personale på Thurøhus Plejecenter vil kæmpe for Thurø Dagcenters overlevelse. Vi er 

udmærket klar over at der skal spares, men vi gør opmærksom på at vores medarbejdere i 

Dagcentret har mere end 100 borgere tilknyttet, det er et af de største og mest velfungerende 

Dagcentre. De 3 medarbejdere på Thurø Dagcenter betjener det samme antal tilknyttede borger 

som 3 Dagcentre i bymidten - 3 Dagcenter som vel og mærket samlet har 9 medarbejdere ansat. 

Måske det var der man skulle reducere i stedet. 

 

▪ Af sagsfremstilling fremgår det at det er vanskeligt at konkludere hvorvidt med nedlukning af 

Dagcentret på Thurø vil medføre øgede transportudgifter. Det eneste grundlag for en sådan 

udmelding på være, at borgerne på Thurø i yderst begrænset omfang vil blive tilbudt fremmøde i et 

Dagcenter i fremtiden. Naturligvis vil udgifterne til transport øges betragteligt, og hvis man 

fastholder den nuværende formulering, mangler der en præcisering af hvor få dage om året man vil 

tilbyde Dagcenterpladser til alle Thurinske borgere! Hvis argumentationen om en upåvirket udgift til 

transport skal fastholdes, burde man netop lukke 2 af de 3 Dagcentre i bymidten hvor 

kørselsafstanden er betragtelig mindre end for borgerne på Thurø. 



▪ En lukning af Dagcentret på Thurø vil medføre øget arbejdspres for personalet på Thurøhus 

Plejecenter, som i forvejen er underbemandet. Øget arbejdspres vil medføre øget sygefravær som 

koster Svendborg Kommune langt mere end der spares ved dette reduktionsforslag. Derudover vil 

sygefraværet medføre opsigelser af uddannet personale, som igen vil betyde en merudgift til 

rekruttering og uddannelse af nye medarbejdere – og så er der slet ikke indregnet tabet af den 

erfaring som er så vigtig for det sundhedsfaglige område! 

 

▪ Det er for os, helt ubegribeligt at man foreslår en nedlukning af Dagcentret på Thurø og samtidig vil 

reducere lønbudgettet på Thurøhus Plejecenter.  

 

▪ Hvem skal tage sig af alle vores borgere?  

 

▪ Hvem skal tilbyde et liv til alle de borgere i lokalområdet som lige akkurat ikke er vurderet dårlige 

nok til at flytte på Plejecenter?  

 

▪ Hvem skal tage ansvaret for at disse borgere langsomt bliver isoleret i eget hjem og får en uværdig 

tilværelse uden socialt samvær?  

 

▪ Vil politikkerne stille sig forrest og påtage sig ansvaret for at nedlukningen vil starte en dominoeffekt 

som langsomt men utvivlsomt vil medføre ensomhed, isolation, sygdomsforværring og i sidste ende 

dødsfald? 

Vi henstiller på det kraftigste til at Thurø Dagcenter må bestå! 

 

På vegne af ansatte fra Thurøhus plejecenter 

 



From:                                 Lene Mortensen 
Sent:                                  Fri, 18 Aug 2023 09:09:12 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             VS: Beskæringer på Ældreområdet 
 

 
    
Fra: noreply@infobel.com <noreply@infobel.com>  
Sendt: 17. august 2023 14:51 
Til: Social og Sundhed Fællespostkasse <social@svendborg.dk> 
Emne: Beskæringer på �?ldreområdet 
  
Besked fra Bruger (akselalice@outlook.com ) Høringssvar Til Svendborg Byråds Senior- social og 
sundhedsudvalg. Vi er et stort antal ældre borgere. Som næsten hver dag kommer på dagcentret på Thurøhus. 
Vi fik ved morgenkaffen af centerlederen orientering om udvalget forslag til besparelse på ældreområdet. 
Forslaget vil kunne komme til at omfatte vores dagcenter. Den sædvanlige glade og gemytlige atmosfære blev 
hurtigt afløst af misstemning og en stor forundring over, at Thurø dagcenterblev foreslået nedlagt fordi netop 
dette dagscenter i hele kommunen bliver omtalt som et dygtigt drevet center, hvor det er godt at komme!. . 
For os, som kommer her dagligt, er der enighed om, at det er med til at vedligeholde den enkeltes evne til at 
kommunikere og dermed styrke vores sociale og de kognitive evner Vi tænker alle tilbage på eget ønske om at 
komme på dagcenter begrundet I en voksende ensomhedsfølelse og stigende tab af de kognitive evner. Den tid 
ønsker vi ikke tilbage, menvi ønsker at blive I dette sociale fællesskab, hvor dygtig ledelse og et fremragende 
team, gør hverdagen god og glad. Efter vores fælles opfattelse vil det være en helt forkert beslutning at 
nedlægge Thurø dagcenter, som burde kunne blive et modeldagcenter for Svendborg Kommunes eventuelle 
ambition om at blive DNMHARKS BEDSTEKOMMUNE inden for ældreområdet !, hvilket vi vil foreslå 
kommunen, at arbejde for! Nemlig ikke stirre sig blind på problemet men der imod at fokusere på gode 
løsningsmuligheder! Med venlig hilsen fra Mange brugere af dagventeret på Thurøhus. På alles vegne Aksel 
Strømkjær a Denne e-mail sendes gennem resultatsiderne i sektionen Business fra lokal.infobel.dk Bemærk: 
Infobel fralægger sig ethvert ansvar for indholdet af meddelelsen i denne e-mail.

mailto:noreply@infobel.com
mailto:noreply@infobel.com
mailto:social@svendborg.dk
mailto:akselalice@outlook.com


From:                                 majken solvig 
Sent:                                  Sat, 19 Aug 2023 19:53:05 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             Høringssvar vedr. lukning af Aktivitetscenteret Thurøhus 
 

 
Vi har hørt at Svendborg kommune har tænkt at lukke to dagcentre, hvoraf det ene er Thurøhus. Det er med stor frustration, 
at vi har hørt om nedlæggelsen af Thurøhus aktivitetscenter. 
 
Vores mor er i flere år kommet på Thurøhus aktivitetscenter, hvor hun startede pga en dyb depression og ensomhedsfølelse, 
som vi, hendes børn, ikke kunne afhjælpe. 
Derfor tog vi kontakt til aktivitetscentret og fik vores mor i gang igen.  
 
I starten kom hun der 2 gange om ugen, men allerede efter et par uger ville hun gerne komme der hver dag. Hun blev mødt 
af helt utrolig kompetente og omsorgsfulde ansatte. Det har betydet, at vores mor er blomstret op og har fået livskvalitet og 
er blevet en del af et fællesskab, som hun ikke vil kunne undvære. Vores mor oplever sig selv som værende vigtig for andre 
ældre, og at hun gør en forskel i fællesskabet selv om hun nu er 90 år. Vi kan godt være i tvivl om, om hun ville have været 
i live nu, hvis Thurøhus ikke havde eksisteret og er derfor meget bekymrede for hendes fremtidige ældreliv, da hun ikke vil 
kunne deltage i foreningslivet pga hendes høje alder. Vi oplever også at vores mor har sværere og sværere ved omstillinger, 
hvilket er helt naturligt i hendes alder. Der er ting hun må vælge fra, og hun kan ikke overskue store forandringer. Derfor er 
hverdagen på Thurøhus blevet hendes omdrejningspunkt, og det hun glæder sig til at stå op til hver morgen. 
 
Vi tænker ikke, at kommunen har til hensigt at tage livet af de ældre borgere, men frygter at dette vil være konsekvensen af 
at lukke Thurøhus. Vi kan forudse en forventet udgift i forbindelse med indlæggelser, depressioner, forringet livskvalitet og 
øget hjemmehjælp til de ældre, og vi tror derfor ikke, der er de store besparelser i lukningen, tvært imod.  
Når man fjerner livskvaliteten, risikerer man jo også at langt flere ældre får brug for en plejehjemsplads tidligere, og dette 
vil også betyde øgede udgifter på området. 
 
Vi vil gerne minde om, at kommunens formål med tilbuddet er at skabe livskvalitet og vedligeholde borgernes aktuelle 
funktionsniveau i størst muligt omfang. Desuden er formålet også at skabe sociale relationer og forebygge ensomhed for de 
ældre. 
 
Vi håber vores mor og alle andre ældre borgere i kommunen bliver mødt med den anerkendelse som de har fortjent efter et 
langt arbejdsliv og mange indbetalte skattekroner. Vores mor har som de fleste i hendes generation, arbejdet siden hun var 
ganske ung. Hun har været operationssygeplejerske hele sit voksne arbejdsliv og har således bidraget til samfundet med 
omsorg og hjælp til folk i nød. Nu har hun selv brug for hjælp i sit livs vinter, og vi synes i den grad hun fortjener det. 
Vi spørger os selv, hvorfor lukke et sted som fungerer upåklageligt med øget trivsel for de ældre borgere.??? Vi kan kun se 
øgede udgifter i kølevandet på lukningen af Thurøhus aktivitetcenter.  
Med bekymret hilsen Lizette og Majken Solvig 
 
 
 
 
 
 
Sendt fra min iPad



 

Lukning af dagcentrene på Thurøhus og Tåsinge  
I en tid hvor landets kommuner grundet besparelser allerede i en årrække har praktiseret at holde 
de ældre i eget hjem længst muligt, har Svendborg kommune nu sat lukning af Thurø og Tåsinge 
dagcenter på dagsordenen. 

I reduktionsforslaget kan jeg se, at der ligger en lidt naiv og noget forenklet beregning til grund for 
besparelsen. Her fokuseres udelukkende på en reducering af lønomkostninger på 1,4 mill. kr. i 
2024 og 2,8 mill. kr i årene 2025-2028. Man forventer altså ingen ekstra omkostninger ved at lukke 
2 dagcentre og derved begrænse brugernes mulighed for at komme i dagcenter. 

Når de ældre mister grebet om hverdagen bliver de ofte urolige og forvirrede. Og uden deres faste 
rammer og rutiner, opstår der episoder, som koster samfundet/kommunen penge.  

I min familie har vi haft 4 familiemedlemmer med en demensdiagnose. Hvert forløb har været 
opslidende på mange plan. Udredning med lange ventetider kan tage alt fra 1–3 år og tiden er 
fyldt med udfordringer både for den demente, de pårørende og de involverede fra kommunen. Og 
selv når diagnosen er stillet, er der ventetider på et dagcenter eller en plejehjemsbolig. 

I de år, hvor den ældre er på ”egen hånd”, er der mange ting, som kan gå galt. I den første 
årrække har familien hver gang brugt mange kræfter på at holde hverdagen kørende for vores 
kære. Men der kommer et punkt, hvor man som familie rent lavpraktisk ikke kan løse opgaven 
længere. Og selv på trods af hjemmeplejens store indsats har de heller ikke ressourcer til at løfte 
denne opgave alene.  

Hvis vi udelukkende fokuserer på den økonomiske del, så har det i vores familie betydet: 5 akut 
aflastningsophold af flere måneders varighed, hospitalsindlæggelser, ambulancekørsler, 
politiudrykninger, ekstra tilkaldevikarer i hjemmeplejen, udgifter til hjælpemidler og gps etc. Fejl- 
og underernæring, væskemangel, forkert medicinindtag, dag- og natterend… listen er lang. 
Udgifterne til samfundet ligeså. 

Mange af disse udgifter kunne være sparet, hvis de ældre fik de rigtige rammer i form af en plads i 
et dagcenter, inden de kan komme på et plejecenter. For dagcentrene kan give vores ældre de 
faste og trygge rammer, daglige rutiner, struktur, overblik, aktivering og samvær med ligesindede, 
som de har så stort et behov for. Derfor giver det slet ingen mening at lukke dem. 

I reduktionsforslaget nævnes endvidere: ”der peges på Tåsinge og Thurøhus dagcenter, idet disse 
har færrest ældreboliger tilknyttet, og at det typisk er borgere fra ældreboliger, der går på besøg i 
dagcenteret”. Dette er faktuelt forkert!!! Brugerne på Thurø dagcenter kommer både fra 
Svendborg, oplandet omkring Svendborg og fra Thurø. Derudover har beboerne på Thurøhus 
Plejecenter også stor glæde af dagcenteret, hvor de deltager i ugens forskellige aktiviteter. Vi taler 
i alt 110 brugere til 3 ansatte (1 køkkenassistent). Det kan ikke gøres billigere!  

Dagcenteret er velfungerende med yderst kompetente medarbejder, der alle udviser stor omsorg 
og empati for de ældre. Det har fra første dag imponeret mig, hvordan man kan skabe så fint et 
fællesskab for så mange glade mennesker for relativt få ressourcer. Den voksende ældrebyrde 
taget i betragtning og med lidt nytænkning vil der måske ligefrem være en samfundsmæssig 
gevinst i at oprette flere dagcentre rundt omkring i landets kommuner, når nu vores ældre og kære 
ikke kan komme rettidigt på et plejecenter. 

Set et ud fra et kommunalt/samfundsmæssigt perspektiv vil jeg tillade mig at stille spørgsmålstegn 
ved besparelsen på de 1,4 og 2,8 mill. årligt. Slutresultatet vil blot være, at man flytter udgifterne til 
andre kasser, og det på bekostning af de ældre, deres pårørende og de kommunalt ansatte.  

Skrevet af Anne Mette Folkmar Emanuel, Thurø, august 2023



 
 
 

Thurø d. 20 august, 2023 
 
 
Høringssvar vedr. pkt. 12 på udvalgets dagsorden: Lukning af 2 dagcentre. 
 
På vegne af 20 frivillige fra Thurøhus, der alle har givet tilsagn til initiativet, fremsender jeg hermed 
vores høringssvar.  
Af hensyn til troværdigheden, påføres navnene på de frivillige, men i vedhæftet fil, som 
administrationen kan beslutte ikke at lægge frem, som offentlig tilgængelig. 
 
                                               Svend Sølling Jensen 
                                               Bergmannsvej 99, Thurø - tlf. 62205856 
 
 
 
Vores argumentation mod lukning af 2 dagcentre: 
 
* Tab af de kompetencer, et frugtbart samarbejde, mellem dygtige ansatte og lokalt forankrede 
frivillige, har afstedkommet. Motivationen hos os, vil i stort omfang face ud ved lukning, fordi det 
frivillige engagement, hovedsagelig drives af sympati for det lokale dag- og plejecenter. 
 
* Lukningen vil både lokalt og i større sammenhæng, være et tilbageskridt for den 
spirende ”komme hinanden ved” kultur, hvor mange pensionister finder meningsfyldt involvering, 
på områder hvor livserfaring er kvalitet. 
Vi frivillige får hver gang, utvetydige og positive respons på vores fremmøde og initiativer. 
 
* Knæk i den spirende idealisme omkring frivillighed - en bevægelse der ligner et nybrud i social- 
og ældrepolitikken, og som på sigt kan blive en nødvendighed - også set i det lys, at tilgangen til job 
i sundhedssektoren er problematisk, og vigende. 
 
* Når man selvoplevet erfarer hvor frugtbart det er, at dagcenter og plejehjem findes i samme hus, 
kan det kun blive et stort tab, at fjerne dagcenter delen. 
Plejehjems beboerne har glæde af, og deltager flittigt i sammenkomster, drevet af dagcenteret.  
 
* Foreningen: Thurøhus venner – der selvfølgelig er drevet af frivillige, amputeres. Foreningen 
rummer store kompetencer, bl.a. en intern genbrugsbutik, og vil miste en del af sit aktiv-område, 
ligesom de værdier foreningen disponerer over, vil henstå ubrugte. 
 

------------------------------------------------------------------ 
 
 
Vi frivillige på Thurøhus føler os altid velkomne, og er overbevist om, at alle vore ”små” aftaler, 
tager toppen af de ansattes arbejdspres, og kompenserer for stram personale normering. 
Vi har alle, en eller flere gange om ugen, aftalte gøremål omkring brugerne, ligesom vi på 
opfordring, flittigt møder op, og assisterer ved større arrangementer. 
     



 

 

Aktive registrerede frivillige, tilknyttet Thurøhus, august 2023. 

Ifølge Pernille Michelsen, dagcenter ansvarlig på Thurøhus. 

 

Else Lund 

Susanne Hansen 

Susanne Laugesen 

Hanne Gregersen 

Britta Løfgren 

Alice Kirkeby 

Astrid Reventlow 

Ole Hilsberg 

Stinne Brøndsted 

Edith Johansen 

Anna Lise Foged 

Jørn Jensen 

Ina Jeppesen 

Lene Kure 

Ida Sørensen  

Hans Sørensen  

Kirsten Martinussen 

Lisbet Madsen 

Jytte Frahm  

Svend Sølling Jensen  
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Til  

Senior-, Social- og Sundhedsudvalget  

 

 

 

 

 

Indledningsvis vil Seniorrådet gerne bemærke, at med de nuvæ-

rende store besparelseskrav, kan nogle af besparelsesforslagene 

give god mening. 

 

Seniorrådet er dog bekymret for særligt nedenstående forslag som 

påvirker borgernes serviceniveau: 

• Klippekort. Det er Seniorrådets vurdering, at det at afskaffe 

klippekort vil have stor betydning for plejecenterbeboernes 

livskvalitet, idet reduktionen i grundnormeringen mindsker 

mulighederne for aktiviteter 

• Dagcentre er med til at imødekomme ensomhed, stimulere 

glæde og fællesskab. Seniorrådet er derfor bekymret over 

lukning af 2 dagcentre, selvom Seniorrådet er vidende om, 

at der fortsat er dagcentertilbud til alle borgerne. Lukning vil 

potentielt belaste hjemmeplejen. I forhold til dem der bor på 

plejecentre, er det også en serviceforringelse. Generelt kan 

lukningen medføre en risiko for at tilbuddet bliver et ringere 

tilbud med færre dage for den enkelte, da der skal være flere 

i det enkelte dagcenter.  

• I forhold til ændringer i hjælpemidler vil Seniorrådet poin-

tere, at det er vigtigt at hjælpemidlerne fortsat er en ordent-

lig kvalitet. 

• I forhold til låse og nødkald anbefaler Seniorrådet, at der 

ikke reduceres så meget, at borgere kommer i nød, og der 

fortsat er tryghed for borgere der har behov for nødkald. 

Specielt for borgere med faldtendens. Der skal være op-

mærksomhed på mobiltelefoner ikke altid vil være en hjælp 

om natten. 

• Seniorrådet vurderer, at det er afgørende at ”Afløsning af 

pårørende” fastholdes som et tilbud, da det er en lille bespa-

relse, i forhold til et tilbud af stor betydning for både borgere 

og pårørende. 

I forhold til reduktion af Akutfunktionen vil Seniorrådet henlede op-

mærksomheden på, at der må forventes et øget behov for styrkelse 

af akutfunktion fremadrettet, blandt andet for at undgå unødige ind-

læggelser. 

På vegne af seniorrådet 

 

Karens Strandhave 

Formand Seniorrådet 

Svendborg Kommune 

 
Høringssvar vedr. Budget 2024 

Svendborg Seniorråd 

Svinget 14 

5700 Svendborg 

 

Tlf. 29 47 96 10 

 

www.svendborg.dk/seniorråd 

 

22.08.23 

 

Svendborg Seniorråd 

Formand Karen Strandhave 

Mobil: 29 47 96 10 

Mail: strandhave@post.tele.dk 

Svendborg Kommune opfordrer alle til at skrive sikkert 

via Digital post. Derfor bør du aldrig sende fortrolige 

personhenførbare oplysninger (CPRnr. helbreds- og 

økonomiske oplysninger) i en almindelig mail. Læs 

mere: https://www.svendborg.dk/om-kommunen/digital-

post-og-selvbetjening 

 

 

https://www.svendborg.dk/om-kommunen/digital-post-og-selvbetjening
https://www.svendborg.dk/om-kommunen/digital-post-og-selvbetjening


                                                                   Ældrecentret 
   Sygekassens Hjem 
    Selvejende institution 
 

Christinedalsvej 20 
5700 Svendborg 
 Tlf. 62 – 21 14 18  
mail@sygekassenshjem.dk

 
Svendborg Kommune 
Ramsherred 5 
5700  Svendborg 
 

Att.: Socialudvalget 
   

  Svendborg, den 31. august 2023. 
 
 
Vedr.  Spareforslag til budget 2024-2027 
 005.00.01 nr. 9   
 Plejecenter Christinehaven omlægges til frit valg 
 
Sygekassens Hjem har med bekymring konstateret, at ledergruppen stiller forsalg om, at 
Plejecenter Christinehaven omlægges til frit valg.  
 
En omlægning til frit valg vil betyde: 
 

 Større psykisk utryghed for borgere, som netop har tilvalgt en 
 ældrebolig på Sygekassens Hjem for den nære hjælp til støtte og pleje. 

 
 Det nære samarbejde om borgeren imellem Sygekassens Hjem 

  og Hjemmeplejen bliver sværere. 
 

 Længere responstid ved brand, da Hjemmeplejen ikke længere er på  
 matriklen eller i nærheden af Sygekassens Hjem. 
 

 Wandallshaven vil ikke længere kunne opfylde kravet som et  
 certificeret Senioridrætscenter, idet de skal kunne tilbyde minimum tre  
 ugentlige  aktiviteter indenfor ældreidrætsområdet.  Her tænkes på aktiviteter  
 som, krolf, stolemotion, seniorgymnastik, styrketræning, cross boule,  
 fysisk træning for demente, mm.  
 

 Flytning til plejeboliger da nogle af beboerne ikke vil kunne trives  
 med længere ventetid ved kald. 

 
Vi foreslår i stedet besparelse på Praktikvejledningen af Kommunens Social- & Sundhedselever. 
Således at de nuværende 4-5 praktikvejleder i hver sektion nedlægges, og i stedet ansætte f.eks. 
2 vejleder fuldtids til kun at superviserer Kommunens elever. Det vil give en mindre besparelse, 
men en større sammenhæng for såvel elev som vejleder.  

 

 
Med venlig hilsen  
 

Ældrecentret 
Sygekassens Hjem 
Forretningsudvalget                       
  



From:                                 Marko Hansen 
Sent:                                  Thu, 24 Aug 2023 08:11:36 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             Tåsinge plejehjem / dagcenter 
 

TÅSINGE DAGCENTER (6:41min) 
-> I dag har der været drøftelser hele vejen rundt mellem borger og politikere på Tåsingeplejehjem. Til 
det er det linket en kort udseendelse på omkring 7min hvor man får et indblik i tingene. Til det har 
skrevet en lille fin tekst forneden man kan vælge og læse med et godt budskab som hverken handler om 
at "angribe" eller "forsvare" nogen...  
(Men må dog indrømme jeg savner nogle faglige argumenter, og håber inderligt at politikerne bag 
opsøger eksperter op bliver belyst om den KÆMPE negative kædereaktion det vil skabe at skære ned, 
på dagcentrene) 
--- 
Bygget på Ærlighed: Styrkelse af Tillid mellem Borgere og Ledere 
-> I vores samfund er det afgørende, at vi kan stole på vores ledere og beslutningstagere. Det gør mig 
oprigtig trist at se, hvordan der nogle gange kan være en kløft mellem, hvad der siges, og hvad der 
faktisk sker. Hvilket der er endu flere eksempler på i udseendelsen fra TV2Fyn. 
-> Når jeg hører udtalelser om, at der er tilstrækkelige midler, men alligevel mærker nedskæringer og 
manglende ressourcer i vores egne lokalsamfund, skaber det en følelse af forvirring og mistillid. Det er 
vigtigt, at vi som borgere kan stole på de oplysninger, vi modtager, og at vi ikke føler os forledt eller 
manipuleret. 
-> Jeg som borger forstår, at der altid vil være begrænsede ressourcer, og jeg sætter pris på, når vores 
ledere tager ansvarlige beslutninger for at balancere budgetterne. Men det er svært at acceptere, når der 
er en "diskrepans" mellem det, vi hører, og det, vi ser i vores dagligdag. Det underminerer hvertfald 
min, tillid til systemet og vores førende ledere på Christiansborg og i kommunerne. 
-> Lad os samarbejde for at skabe et samfund, hvor vores viden er baseret på fakta og ærlighed, 
evidens, og hvor vi kan være trygge ved de beslutninger, der træffes i samfundet baseret på fakta. Vi 
ønsker jo alle sammen, et samfund, der er retfærdigt og gennemsigtigt.  
-> Sidst men ikke mindst, lad os huske, at vores STEMMER som borgere har MAGT, og at vi fortjener 
at blive hørt og behandlet med RESPEKT... 
 
Link til tv2fyn udsendelsen: 
https://www.tv2fyn.dk/nyheder/22-08-2023/1930/1930-22-08-2023?clip=440ef986-0d64-4c8c-8fa5-
5d9fb5f53211

https://www.tv2fyn.dk/nyheder/22-08-2023/1930/1930-22-08-2023?clip=440ef986-0d64-4c8c-8fa5-5d9fb5f53211
https://www.tv2fyn.dk/nyheder/22-08-2023/1930/1930-22-08-2023?clip=440ef986-0d64-4c8c-8fa5-5d9fb5f53211


From:                                 Lene Mortensen 
Sent:                                  Thu, 24 Aug 2023 09:34:02 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             VS: Dagcenter Tåsinge/Høringsbrev 
 

  
Fra: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk>  
Sendt: 24. august 2023 08:48 
Til: Lene Mortensen <lene.mortensen@svendborg.dk> 
Emne: VS: Dagcenter Tåsinge/Høringsbrev 
  
  
-----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: Susanne Højmark Fredholm <shfredholm@gmail.com>  
Sendt: 23. august 2023 14:44 
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk> 
Emne: Dagcenter Tåsinge/Høringsbrev 
  
Til rette vedkomne mfl 
Begriber ikke , at I vil lukke et velfungerende dagcenter på Tåsinge .  
Skriver på vegne af min gl far , som bor på Tåsinge plejecenter . 
Han er 92 år og benytter dagcenter mindst en gang om ugen . Han og alle de andre beboere på 
hjemmet får ved evt lukning ikke tilbudt andet dagcenter … hvad er jeres tanker … et tomt lokale 
kan benyttes , siger Hanne Klit … undskyld … men hvem vil komme der  , uden de andre og 
personale der kan aktivere .  
De laver jo gym , synger , banko , dagplejebørn , skoleklasser , arrangementer med musik , jule 
stue mm Vil I virkelig gøre Tåsinge til udkants Danmark … skam jer De ældre udefra eget hjem og 
ældreboliger nyder at komme til det lokale og tale med gl venner og evt tale gl dage … spise mad 
og hygge  
  
Svendborg har vel ikke eneret på disse dagcentre … der kan vel lukkes mindst et …  
  
Det denne kasse sparer flyttes jo også bare til anden kasse… Forstår godt de ældre , som giver op 
.. maden smager nu bedre i selskab Hilsen Susanne Fredholm Eskærvej 38 TÅSINGE Pårørende, 
frivillig og ældreråd medlem  
 

mailto:shfredholm@gmail.com
mailto:okonomi@svendborg.dk










From:                                 Karin Grevelund 
Sent:                                  Fri, 25 Aug 2023 13:08:15 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             Senior-, Social- og Sundhedsudvalget - høringssvar punkt 12: lukning af to dagcentre 
 

Budget 2024 sparekatalog Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 
Høringssvar afsnit 12: lukning af to dagcentre 
Dette høringssvar skal ses som et supplement til stormødet i dagcenteret på Tåsinge 
Plejecenter den 22. august kl. 10 med deltagelse af borgmester, viceborgmester, 
udvalgsformand m.fl. Det var et særdeles positivt møde med mange og fine udsagn og 
indlæg fra en bred kreds af deltagere. Konsekvenser og alvoren heraf var ikke til at tage 
fejl af. Alle disse udsagn og indlæg udgør særlige høringssvar, som utvivlsomt vil indgå 
som led i høringsfasen. Stemningen var god og de mange kloge ord og bevægende 
udtalelser blev åbent modtaget af politikerne, der så ud til at lytte. Tak for det! 
Dette høringssvar er udarbejdet af undertegnede/formand for Bruger-og 
Pårørenderådet på Tåsinge Plejecenteret. Vi repræsenterer i rådet beboere på 
plejecenteret og deres pårørende. 
Hovedparten af beboerne på plejecenteret er brugere af dagcenteret, - nogle på alle 
dage, hvor dagcenteret er åbent, - andre lejlighedsvist. Samtlige beboere har dog 
glæde af tilbud og initiativer, som udgår fra personalet i dagcenteret. Der er tale om 39 
ældre, udsatte og svækkede mennesker, som aktuelt har afgang til aktiviteter, socialt 
samvær, gudstjenester, bevægelse/motion, markering af årstider, traditioner, ture, 
fester, inspiration fra dagcentergæster udefra - med mere. 
Ved læsning af reduktionsforslaget punkt 12 vedr. lukning af dagcentret på Tåsinge 
Plejecenter, bliver det tydeligt, at beboerne på Tåsinge Plejecenter ikke bliver nævnt 
med et ord. Det overrasker virkelig, at udvalget/det politiske niveau tilsyneladende ikke 
gør sig overvejelser i relation til beboerne og deres situation. Der er i hvert ikke tale om 
overvejelser, det er blevet prioriteret at nævne. 
Beboerne på Tåsinge Plejecenter har tidligere oplevet, hvad det vil sige at være uden 
dagcenter. Det var i perioden med lukning grundet Covid-19. Det var en rædselsfuld 
periode. Der foregik så godt som intet ud over varetagelse af de daglige 
fornødenheder. Med tanke på den periode og en mulig lukning af dagcenteret, er 
udsagn som disse helt almindelige blandt beboere: 



 Her sker ingenting 
 Jeg keder mig sådan 
 Jeg føler mig ensom 
 Det kan snart være lige meget altsammen 
 Det (dagcenteret) er det eneste, jeg laver 

Forestillingen om, at beboerne risikerer at skulle vende tilbage til forhold som tiden 
under Covid-19, er ikke til at bære. 
Af reduktionsforslaget fremgår i afsnit 4: reduktion på plejecentre, at der planlægges 
en reduktion i grundnormeringen på 4.850 kr. pr. plejebolig. Det vil kunne omregnes til 
en dagvagt mindre på Tåsinge Plejecenter, - altså en situation, der i endnu højere grad 
vil forværre situationen for beboerne end tilfældet var under Covid-19. 

Svendborg Kommune er ambitiøs på ældreområdet. Jeg vil 
nævne Værdighedspolitikken, som fortæller om, hvordan Svendborg Kommune 
prioriterer på ældreområdet - og hvad man kan forvente som borger. 

Svendborg Kommune skriver bl.a., at: 

 ”Vi tilbyder en bred vifte af aktiviteter til borgere uanset deres funktionsniveau. 
Det at holde sig aktiv både fysisk, socialt og mentalt har stor betydning for at 
kunne bevare sine færdigheder”  

 ”Vi tilbyder en bred vifte af sociale tilbud, sundhedstilbud og idrætstilbud til 
ældre, der er raske - og til dem, der har et funktionstab"  

Hvordan forestiller udvalget sig, at beboerne på Tåsinge Plejecenter vil kunne modtage 
disse tilbud på samme niveau som kommunens øvrige borgere, hvis dagcenteret 
lukker?  
Aktuelt er det væsentligst dagcenteret, som varetager disse tilbud til beboerne. 
Svendborg Kommune forholder sig også til ensomhed, som er en af samfundets 
væsentlige udfordringer. Kommunen skriver: 
  
”Ensomhed er ikke det samme som at være alene. Man kan sagtens være alene uden 
at føle sig ensom. Og omvendt kan man også være sammen med andre og samtidig føle 
sig ensom. Ensomhed handler om at føle sig ufrivilligt alene. Det er en svær og vigtig 
opgave at identificere ensomhed” 

Personalet vil muligvis fremover kunne identificere beboere, som er ensomme, - men 
hvis dagcenteret lukker og personalet reduceres yderligere som planlagt, vil personalet 



ikke have tid og indsatser til rådighed, som vil kunne hjælpe beboere, som føler sig 
ensomme. 

Det vil være nærmest tragisk og virkelig sørgeligt, hvis beboere på Tåsinge Plejecenter 
kan opleve sig som 2. rangsborgere i Svendborg Kommune uden adgang til den brede 
vifte af aktivitetstilbud, sociale tilbud, sundhedstilbud og idrætstilbud, som øvrige 
ældre borgere i kommunen har adgang til! 

De bedste hilsener på vegne af Bruger- og Pårørenderådet på Tåsinge Plejecenter 

Karin Grevelund/formand 

25. august 2023 
 



Kommentarer til Høring til Budget 2024-27 

Budgetforslag fra Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 

 

Den besparelse der er fremlagt virker ikke til at være holdbar og korrekt og overskriften på budgetforslaget er 
misvisende. Budgetforslaget burde hedde ”færre dagcenter til ældre eller færre dagcenterpladser til ældre”, da 
påvirkningen også vil ske i de tilbageblivende dagcentre. 

Iflg. forslaget skal borgerne nu visiteres til at kunne benytte dagcentrene, da der bliver færre pladser. Det vil også 
gælde de ældre borgere som benytter de resterende dagcentre i Svendborg kommune. Det vil kræve en ekstra 
administrativ ressource, så budgettet flyttes fra varme hænder til kolde hoveder. 

Samtidig med budgetforslag ”4. Reduktion plejecentre”, med forslaget af afskaffelse af klippekort, der vil reducere 
aktivitetstilbuddene for ældre borger, et gennemgående besparelsestema – at reducere de ældres aktiviteter. 

Dette sker selvom al forskning viser at inaktivitet føre til blodprop og andre følgesygdomme, som vil belaste resten af 
sygehusvæsenet. (men det er selvfølgelig det regionale budget som bliver belastet) Borgerne vil blive mindre aktive, 
da der er gymnastik, hjernetræning, socialt samvær og andet fysisk aktivitet på dagsordenen i dagcentret, som er 
med til at højne sundheden. 

Træning og aktiviteter virker forebyggende på sygdom og funktionstab.  
https://www.svendborg.dk/borger/seniorer-og-aeldre/nye-veje-til-aktivt-liv/plejecentre 

https://dreamgruppen.dk/nyheder/2022/maj/betydningen-af-sund-aldring-i-sundheds-og-aeldrerelaterede-
udgifter/ 

https://www.sdu.dk/da/sif/rapporter/2021/sund_aldring 

 

Kommentar hvis der vil være det samme antal brugere 

Hvis budgetforslaget gennemføres og alle borger der i dag benytter dagcentret på Tåsinge Plejecenter, tager imod 
det nye tilbud om at benytte et af de andre dagscentrere i Svendborg, så vil den beregnede besparelse blive ædt op 
og omkostningerne til dagcenteret vil blot blive flyttet til andre kasser 

Hvis borgerne i eget hjem vælger at tage imod det nye tilbud om et dagcenter i Svendborg, vil der ske en lille stigning 
i kørselsomkostningerne, pga. en ekstra kørsel fra Tåsinge til Svendborg. 

Hvis borgerne på Tåsinge dagcenter vælger at tage i mod imod det nye tilbud om et dagcenter i Svendborg, vil der 
ske en flytning af personaleomkostningerne fra Tåsinge dagcenter til morgenklargøring og indtagelse af morgenmad 
af plejehjemmets beboere, som skal være klar til senest kl. 8:45.  

Desuden skal der indsættes 4-6 ekstra busser, som skal køre borgerne rundt til de forskellige dagcentre i Svendborg. 
Man skal her huske at der er en del borgere, som enten bruger kørestol eller som minimum rollator, der vil derfor 
være en begrænsning på antallet af borger pr. bus 

Der vil være behov for flere hænder i de 5 andre dagcenter, da der vil komme flere brugere – derved flyttes 
lønudgifterne blot til et andet dagcenter.  

 

Kommentar hvis der vil være det mindre antal brugere 

Hvis budgetforslaget gennemføres og alle borger der i dag benytter dagcentret på Tåsinge Plejecenter, fravælger det 
nye tilbud om at benytte et af de andre dagscentrere i Svendborg, så vil den beregnede besparelse blive større. 

Hvis borgerne i eget hjem fravælger det nye tilbud om et dagcenter i Svendborg, vil der ske et fald i 
kørselsomkostningerne, pga. ingen kørsel fra Tåsinge til Svendborg. (der er en brugerbetaling på kr. 40 pr. gang – 
kunne der måske være en brugerbetaling for alle???) 

https://www.svendborg.dk/borger/seniorer-og-aeldre/nye-veje-til-aktivt-liv/plejecentre
https://dreamgruppen.dk/nyheder/2022/maj/betydningen-af-sund-aldring-i-sundheds-og-aeldrerelaterede-udgifter/
https://dreamgruppen.dk/nyheder/2022/maj/betydningen-af-sund-aldring-i-sundheds-og-aeldrerelaterede-udgifter/
https://www.sdu.dk/da/sif/rapporter/2021/sund_aldring


Dog vil dette være et ekstra besøg af en hjemmehjælper midt på dag, og da borgerne bo rundt på Tåsinge, vil der 
både ske en stigning til personale i hjemmeplejen, og en stigning i CO2 udledningen. 

Budgetforslag 2. Effektivisering i hjemmeplejen: Største delen af medarbejderne i hjemmeplejen arbejder fra kl. 
07:00 til kl. 13:00. – dvs. hvis flere borger skal have hjælp i hjemmet i det tidspunkt hvor de normalt ville være i 
dagcenter, så bliver belastning endnu større i det tidsrum. 

Samtidig skal dette ses i forbindelse med ”forslaget om ophør af afløsning i eget hjem”, hvor man ønsker færre 
hjemmebesøg. 

Hvis borgerne på Tåsinge dagcenter fravælger at tage i mod imod det nye tilbud om et dagcenter i Svendborg, så er 
det en ren besparelse (her og nu) og det vil være en konsekvens, da borgerne i forvejen er meget svage og i kan klare 
en dag på 5-6 timer. 

Ved begge forudsætning vil der ikke ske en besparelse på kommuneplan, da de 6 årsværk blot bliver flyttet enten til 
hjemmeplejen til ekstra hjemmebesøg eller til plejecentret til morgenhjælp og ekstra hjælp i de tilbageblivende 
dagcentrere eller i værste fald til administration til af visitering af borgerne til dagcentrene. 

Øvrigt 

Logistikken omkring adgang for busser til de øvrige dagcentre Her har Tåsinge, Thurø her har Tåsinge og Thurø langt 
bedre af/pålæsning, hvilket taler for ikke at lukke de 2 yderafdelinger. Desuden virker det forkert at gøre Tåsinge og 
Thurø til udkantsområder uden ældre aktiviteter i en udkantskommune, hvilket kan gøre tiltrækning af nye borgere 
til øerne mindre attraktive.  

Da der har været en proces hvor man har indhentet spareforslag fra medarbejderne i kommunen, kunne det være 
en ide at genbesøge disse forslag, og vurdere om nogle af de spareforslag ville gøre mindre ondt på allerede sårbare 
og svage borgere. 

Måske kunne man lave en sammenlægning af ledelsen for alle dagcentrene ligesom man gjorde med dag man 
sammenlagde Lundby og Sundhøjskolen uden at eleverne blev ramt så hårdt, at det gjorde rigtig, rigtig ondt. Der er 
også gjorde noget af den samme øvelse med pedeller i hele Svendborg Kommune. 

En anden tanke kunne også være at øge antallet af brugere i dagcentrene, så man kan frigive ressourcer i 
hjemmeplejen. Borgerne er i dagcenteret fra kl. 9 – 15, i den periode vil der ikke være behov for hjemmebesøg. 

HVIS (og det er et stort hvis) man allerede har besluttet at skære på de ældres aktiviteter, så kunne man måske 
tænke at lukke alle dagcentrene 1 dag om ugen. Det vil ramme hårdt for alle, men ikke dødhårdt for få, og det vil 
give bedre mulighed for frivillige/pårørende at kunne stable nogle aktiviteter på benene 1 dag om ugen. 

 

Med venlig hilsen 

Annette Schøn Hansen – pårørende til beboer på Tåsinge Plejecenter



Svendborg d. 27/8 -23 
 
 

Høringssvar til budget 2024-27 
Sygeplejerskerne i hjemmeplejen og akutfunktionen. 
 
Til Senior/Social/Sundhedsudvalget 
 
Sygeplejerskerne i Hjemmepleje Øst og Vest incl. akutfunktionen har følgende kommentarer til de 
udmeldte reduktionsforslag på driften. 
 
Vi er overordnet meget bekymret for den store besparelse der er tildelt ældreområdet som 
helhed.  
Besparelserne vil i den grad påvirke serviceniveauet og dermed også en stor bekymring for 
arbejdsmiljøet som har stor betydning for fastholdelse og rekruttering af medarbejdere. 
Vi beder jer politisk melde klart ud omkring serviceforringelser, således vi som medarbejdere kan 
henvise til dette. Svendborg kommunes hjemmeside bør være tydelig således en borger ved hvad 
der kan gives hjælp til og hvad der ikke er muligt.  
 
Kommentarer til følgende forslag: 
 
3. Den kommunale sygepleje 
11. Områdekontor – administration 
14. Serviceniveau på udvalgte hjælpemidler  
17. Aflastning af pårørende 
 
3. Den kommunale sygepleje 
 
Det samlede reduktionsforslag udgør 1.885 mil. Vi ser med stor bekymring på denne store 
reduktion i sygeplejerskenormeringen. Det nære sundhedsvæsen nødvendiggør at der er 
sygeplejersker nok til at sikre patientsikkerheden. 
Der er et stærkt stigende behov for sygeplejefaglighed. Udskrivelser fra sygehuset er med høj grad 
af borgere med ustabile helbredstilstande og grundet det massive pres der er på sygehus 
afdelingerne er mange udskrivelser med langt højere grad af opsamling og koordinering i forhold 
til at sikre borgers behandling. Rigtig mange forløb modtages, hvor pleje og behandling ikke 
stemmer overens med det behov borger reelt har. Det opdages først når vi er i hjemmet. 
Rekrutteringsproblemerne ved assistenter og hjælpere mærkes. Sygeplejerskerne er med deres 
faglighed nødvendigvis altid bagstopper for de opgaver, de ikke kan løse og vi mærker i den grad 
et stigende pres på anmodninger af faglige vurderinger i hjemmet. 
Når der ikke er tilstrækkelige assistenter tilstede tilgår mulige overdragede opgaver 
sygeplejerskerne – og dette er gældende i alle vagtlag.  
Vi kan simpelthen ikke optimere os ud af det behov der er for tilstrækkelig 
sygeplejerskenormering. 



- Afbureaukratisering: Vi ser frem til optimering af hjælperedskaber i forhold til 
dokumentation og retningslinjer. Som sygeplejerske vil der dog fortsat være meget 
sygeplejefaglig dokumentation der ikke bare kan være baseret på fraser.  
Denne optimering er nødvendig og længe ventet – men den oprindelige hensigt var ikke at 
det skulle indgå som en nednormering, men reelt give os mulighed for den nødvendige tid 
til løsning af den sygeplejefaglige indsats ved borgeren. 
 

- Dosisdispensering: Sygeplejerskerne har som udgangspunkt kun de doseringer som 
betragtes som ustabile, og derfor ikke umiddelbart kan overgå til dosisdispensering.  
Når en borger, der er på dosisdispensering, udskrives oplever vi meget ofte at der er 
medicinændringer. Det giver merarbejde og ekstra besøg, da sygehuset ofte ikke får 
ændret i dosisdispensering. Kræver fra vores side en større udredning for at gennemskue 
medicinen, hjælpe borger med at få indkøbt ny medicin og tilrette det. Da borgerne bliver 
mere og mere med ustabile helbredstilstande oplever vi flere og flere af disse opgaver. 
Vi ser derfor det angivne besparelsesbeløb som alt for højt sat.  

 
- Akutfunktionen: Den kommende nye kvalitetsstandard for kommunale akutfunktioner vil 

give flere opgaver. Således bekymrende med den store besparelse. 
Akutfunktionen er i stigende grad efterspurgt af både praktiserende læge, vagtlæge, AMK 
og sygehuset. 
Besparelsen på akutfunktionen, vil give forringelser i samarbejdet internt – forringelser i 
muligheden for at få sparring hos akutsygeplejerskerne. Give begrænsning på hvor mange 
borgere, de får mulighed for at tilse, hvor der fra de enkelte sektioner anmodes om hjælp 
til vurdering. Dette kan føre til flere indlæggelser.  
 

- Sygeplejeklinik: Historisk medført besparelse på sygeplejenormeringen både i 2011 og 
2017 og senest ved de ekstraordinære budgetbesparelser vedtaget december 2021 og igen 
ved budgetlægning 2023.  
Målet for antal af borgere i klinik er det samme. 2023 angivet ca. 33 procent og nu til 
budget 2024 angivet det samme ca. 30-35 procent. Således er der jo allerede i budget 2023 
i lagt besparelsen for at nå målet. Der kan da ikke vedvarende reduceres i antal 
sygeplejersker for at nå den samme procentsats?  
 
 
11. Områdekontor – administration 
 
Indberetning af ændringer i vagter over ugen kræver stor viden om de 
overenskomstmæssige arbejdstidsaftaler. Vores nuværende lønsystem gør ikke automatisk 
opmærksom på alle dele i arbejdstidsaftalen og den ekspertise i forhold til at håndtere 
dette mister vi. I forslaget lægges ikke op til optimering af lønsystemet. 
Medarbejderne på områdekontoret vil ikke have overblik over lønnen og vil ikke have 
mulighed for udredning af spørgsmål og tvivl. 
Opgaven lægges ud til enten sektionsleder eller stedfortræder som er en ny funktion for at 
aflaste sektionsledernes administrative opgaver.  



Stedfortræderfunktionens timer er på nuværende berammet til 5 timer ugentlig og disse 
timer er taget i den nuværende sygeplejenormering. Der lægges op til at stedfortræder kan 
varetage funktionen med indtastning ugentligt, hvilket vil betyde yderligere timer tages fra 
sygeplejens budget. 
 
 
 
 
 
14. Serviceniveau på udvalgte hjælpemidler 
 
De forslåede kriterier for dørlåse betyder at de ikke bevilliges til de borgere der ved fald er i 
stand til at benytte mobiltelefon. Ved fald i hjemmet, vil det betyde at vi ikke umiddelbart 
kan komme ind uden brug af låsesmed. Hvorledes er det tænkt håndteret i praksis?  
 
Der skal være tydelighed på at de borgere der får bevilliget telefon kald tilgår opkaldet den 
enkelte hjemmeplejesektion. 
Borgere og pårørende bruger i dag meget ofte muligheden for kontakt ved en opringning 
til områdekontoret. Uden for åbningstid er der mulighed for at blive viderestillet til 
vagttelefonen, som sygeplejersken varetager. I dag er der allerede utrolig mange opkald 
som absolut ikke er akutte og hvor sygeplejersken forstyrres unødigt i sit arbejde.  
Disse opkald kan blive øget nu.   
 
 
 
 
 
17. Aflastning af pårørende i hjemmet 
 
Da det allerede nu kun er de allermest pressede og sårbare borgere/pårørende der får 
mulighed for aflastning i hjemmet, vil man ved at fjerne dette risikere at de pårørende 
psykisk ikke kan overskue de opgaver de varetager.  
Man vil risikere at hjemmet får brug for langt mere hjælp og den pårørende vil ved dette 
forslag være i risiko for selv at blive syg med behov for hjælp. Kan reelt give en merudgift i 
stedet. 
 
 
 

På vegne af sygeplejerskerne 
FTR Annemarie Kanstrup 

 
 

 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 

 



From:                                 Lene Mortensen 
Sent:                                  Mon, 28 Aug 2023 09:31:21 +0200 
To:                                      Sundhedsafdelingen Fælles Mail 
Subject:                             VS: Nedlukning af dagcenter på Tåsinge og Thurø 
 

 
-----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk>  
Sendt: 28. august 2023 09:05 
Til: Lene Mortensen <lene.mortensen@svendborg.dk> 
Emne: VS: Nedlukning af dagcenter på Tåsinge og Thurø 
 
 
-----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: Gunner Jensen <gjlundby@gmail.com>  
Sendt: 27. august 2023 19:49 
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk> 
Emne: Nedlukning af dagcenter på Tåsinge og Thurø 
 
Kære Økonomiudvalg 
 
Jeg bliver meget trist og vred, når jeg høre at  nedskæringer igen skal gå udover de ældre, dem der hele livet har betalt skat 
til hele vores velfærdssamfund. De har i forvejen meget få glæder og man ved at sociale sammenkomster, giver sundhed og 
glæde. 
 
Men det er selvfølgelig billiger jo tidligere de dør. Så er det  jo Win Win!!!!! 
 
Jeg vil foreslå at flere på kontanthjælp  eller andre sociale ydelser ( også unge) skal hjælpes til at yde noget i og til vores 
samfund. Det kan være nogle kun kan arbejde 5, 10 eller 20 timer. Men alle må bidrage med noget. 
 
Det kan ikke være rigtigt at vores SYGE og ÆLDRE ikke kan få den hjælp de skal bruge. Det MÅ da være noget af det som 
står allerførst på listen. Det tror jeg de fleste kan blive enige om. 
 
 
 
Med Venlig Hilsen  Jethe Jensen 
                               Tåsinge



Høringssvar vedr. lukning af Dagcenter 
Thurøhus.   

   

I forbindelse med det kommunale reduktionsforslag om at lukke Thurøhus dagcenter, vil vi 
med denne skrivelse forsøge at redegøre for dagcenter funktionen i bredest mulig 
forstand, og følgevirkninger af en evt. lukning af stedet, for øens ældre medborgere som 
bruger stedet, inkl plejecenterbeboere. Målet med oplysningerne er at uddybe punkter som 
er nævnt, og belyse punkter som ikke er nævnt i reduktionskataloget, men som vi føler er 
vigtig viden der bidrager til en samlet forståelse af dagcenter funktionen på Thurøhus, og 
effekterne af det arbejde der udføres på stedet. Oplysningerne bør betragtes som et 
konstruktivt indlæg i debatten.   
   

1. I reduktionskataloget argumenteres at den geografiske placering af dagcenter 
Thurøhus er en negativ faktor, sammenholdt med antallet af ældreboliger 
tilknyttet.   

   
- I dagcenter Thurøhus kommer størstedelen af brugerne ude fra eget hjem. Enten med 
bustransport de selv betaler, i egen bil, eller kommer gående selv. Dertil bør det nævnes 
at dagcenter Thurøhus er et meget populært sted at komme, og at der kommer folk fra 
hele Svendborgområdet, endda helt fra Lundeborg. Man kan sige at stedet drukner i sin 
egen succes, da der er dage hvor dagcenteret er fyldt helt op. Adspurgt blandt dem som 
kommer fra Svendborgområdet hvorfor de ikke ønsker at bruge et dagcenter tættere på, er 
svaret at de ikke ønsker at bruge disse steder, da Thurøhus er bedre, eller at de har en 
tilknytning til øen. Det bør noteres at der hos transportleverandør, Vikingbus, er beskrevet 
at passagerne max må sidde 45 min i bussen, hvilket kan blive en udfordring ved mere 
transport ift. at samle flere brugere i byens dagcentre. Desuden vil en evt. besparelse ifm. 
transport være ubetydelig, hvilket også konkluderes i sparekataloget.     
   

2. Dagcenter Thurøhus. Kernefunktion, og som samarbejdspartner.   
   
- Det overordnede formål med kommunens dagcentre er i høj grad at modvirke ensomhed, 
isolation, immobilitet, og nedsat trivsel hos de ældre. De ansatte på Thurøhus dagcenter 
består af en faglig stærk gruppe af ansatte med baggrund i bla. Musik, forflytningsvejleder, 
vejleder, Marte Meo, Demenskoordinator og håndværk, samt neurologi, De er tillige helt 
fremme på diversitet, da stedet er det eneste af alle byens dagcentre, som har en mand 
ansat. Det er en aktiv gruppe ansatte der formår at skabe gode rammer for brugerne. Når 
de ældre kommer i dagcenteret, er det de samme kendte ansigter, de møder hver gang. 
Dvs. der er opbygget en sjælden naturlig fortrolighed. Der er i øvrigt politisk konsensus 
om, at de ældre skal møde et fåtal af forskellige ansigter i plejen omkring dem! Personalet 
kender tillige beboerne på plejecenteret ved navn, og kan derfor træde til som 
støttefunktion for personalet på plejecentret som i forvejen har travlt pga. manglende 
hænder i ældreplejen, hvis en beboer, fx. et menneske med demens som er urolig, så kan 
vi invitere dem ind i dagcenteret og rumme dem. Dagcenteret har et godt og 
betydningsfuldt samarbejde med plejecenteret, og ikke mindst hjemmeplejen og de 
pårørende. Derudover er dagcenteret medspiller og tovholder på en lang række områder 
som måske ikke er så velkendte. Bla. skal nævnes: Mindre støtte til at drive de frivilliges 



genbrugsbutik som hele øen støtter op omkring, praktiksted for arbejdsprøvninger som 
ikke kan være andre steder, forløb til SOSU-elever fra plejecenteret som har brug for 
særlig støtte og som måske vil falde fra uddannelsen hvis ikke vi havde tilbuddet, 
tovholder og igangsætter på fester og arrangementer, samarbejde med lokal 
skole/fritidshjem/dagpleje som kommer på besøg, tæt samarbejde med 
demenskoordinator, gode relationer med pårørende og aflastning af disse. Desuden 
handler dagcentret også hos øens butikker, hvilket bidrager til at øen undgår butiksdød, til 
glæde for dem der bor her, og turisterne.    
Stedet har tillige en imponerende stor gruppe af frivillige som yder en meget stor indsats 
for at give brugerne indhold og kvalitet i hverdagen. Personalet og dagcenter brugerne er 
meget taknemlige for det store arbejde, de frivillige udfører. Det er en glæde at se et så 
blomstrende foreningsliv. Ved en lukning af dagcenter Thurøhus er det IKKE tænkeligt, at 
denne gruppe frivillige flytter deres store indsats til et andet dagcenter i Svendborg, da de 
er lokalt forankret.         
Thurøhus har tillige det største hold ifm. hjernecenter funktionen.   
     
   

3. Overordnet konsekvenser ved en lukning af dagcenter Thurøhus, og andre 
afledte effekter.    

   
- En lukning af dagcenter Thurøhus vil høj grad være en væsentlig forringelse af det 
kommunale serviceniveau, og være katastrofal for dem, det handler om. Dem der er i 
centrum: Brugerne af dagcenteret.   
Det er velkendt viden, at mange ældre sidder hjemme og er ensomme. Der er ikke så 
mange besøg fra pårørende, så en stor del af hverdagens indhold kommer når de tager i 
dagcenter Thurøhus. Færre dage i dagcenter vil for nogle ældre være kimen til at 
ensomheden vinder. Det kan vi simpelthen ikke være bekendt i et moderne 
velfærdssamfund som vores! Et dagcenter lokal forankret, og beboerne og brugerne 
opfatter ofte de relationer de har på Thurøhus som en del af af deres famlie, og for nogen, 
endda den eneste familie de har. Ifm. oplysning til brugerne om evt. lukning af dagcenter 
thurøhus, var flere af dem grådlabile og utrøstelige. Det er ligeledes en stor udfordring, at 
mange ældre i hjemmet er underernærede. Der findes en masse litteratur der understøtter 
vigtigheden af det sociale element omkring et måltid, og de positive effekter. I dagcenteret 
har vi stor succes med at modvirke dårlig ernæring blandt vores brugere, da vi kan se en 
stor del, tager på i vægt over en periode, efter de er opstartet som gæster. Vi har også 
stort fokus på væskeindtag, især om sommeren. Derved er dagcenteret en direkte årsag til 
at mindske indlæggelser pga. manglende væske/ernæring! Det er en vigtig og ofte overset 
rolle som dagcenteret her har en andel i, til glæde for det samlede budget.   
Et andet område hvor dagcenteret spiller en rolle er ved aflastning af pårørende. Her skal 
hjemmeplejen tage mere over, hvilket resulterer i flere besøg fra en plejegruppe, der 
mangler hænder, og løber rigtigt stærkt i forvejen. Dagcenteret kan uden problemer øge 
besøgsdage for en borger med de ressourcer de har i forvejen.  
Når vi taler om beboerne på selve plejecentret som bruger dagcentret, er det meget 
sandsynligt at man vil se en betydelig nedgang i aktiviteter så som: Fællessang om 
onsdagen med organist, bevægelse, hjernegymnastik, mandagsgåtur, Gudstjeneste, 
fester, socialt samvær/nærvær/tætte relationer, samt at det egenproduceret dagcenterblad 
“Spejlet” helt vil forsvinde. Alt sammen noget der foregår i dagcenter regi.   



En anden ting der bør nævnes, er at dagcenter Thurøhus er med i ordningen om at tilbyde 
juleaften for ensomme og enlige ældre. Dette tilbud vil også bortfalde.   
   
   

4. Afsluttende bemærkninger.   
   
   
- I sparekataloget nævnes “naturlig afgang” som en del af de personalemæssige 
konsekvenser. Dette er vi udenforstående overfor, da begge personalegrupper på de 
lukningstruede dagcentre ikke er i umiddelbar nærhed af pensionsalderen. Det er også 
nævnt at man vil tilbyde dagcenterpersonale omplacering til plejen, hvilket må siges at 
være en overfladisk tankegang. Med meget stor sandsynlighed vil kommunen miste 
særdeles kompetente medarbejdere i stedet for! Vi er ligeledes i tvivel om hvor selve 
besparelsen på årsværkerne er, da man vil flytte 3 årsværk fra dagcenter, til plejen    
   
Der nævnes også, at man forventer en besparelse ifm. madudbringning fra Det Gode 
Madhus. Dette må være en fejl, da plejecentrene som er tilknyttet stadig, skal have mad 
bragt ud, samt at det vil være forventeligt at flere borgere nu skal have mad leveret 
hjemme. Mad de ellers fik i dagcenteret. Altså, en merudgift på madudbringning!   
   
Al fremskrivning viser at der de kommende år vil komme flere ældre. At lukke dagcentre vil 
derfor være en dårlig kortsigtet løsning, da man med relativt få ressourcer kan skabe et 
markant kvalitetsløft for livsglæden hos ældre.   
   
Dagcenter Thurøhus har inden for en årrække fået moderniseret og renoveret toilet- og 
køkkenfaciliteter for et sekscifret beløb. Penge der må anslås som spildt, såfremt man 
vælger at lukke stedet.   
  
Dagcenter Thurøhus er en afgørende faktor for at Thurøhus som helhed er et 
idrætscertificeret plejecenter.  
   
Mvh.TR for personalet i dagscenter.   
   
           
  
  
 



  Stenstrup 28.08-23 

Ang. Lukning af Thurø og Tåsinge Dagcenter  

Høringssvar fra Stenstrup Dagcenter: 

 
Vi har set i det nye sparekatalog at dagcentre IGEN trues med lukning. Dette kan 
vi på det stærkeste fraråde fordi:  

 

Det får store konsekvenser for de tilbageblivende dagcentre. De resterende 
dagcentre skal rumme mange mennesker. Dette er ikke særlig demens venligt, 
og Bryghusets demens dagcenter er fyldt op. 

Det er vigtigt at holde kontakten til sit nærområde, da dette skaber tryghed og 
livsglæde. 

Nogle dagcentergæster har svært at skabe nye kontakter og bliver mere 
ensomme. Dette giver dårligere livskvalitet, utryghed og deres eneste netværk 
vil være hjemmepleje og familien. Det vil kræve mere hjemmepleje og det vil 
blive dyrere. 

For mange er dagcentret deres eneste netværk og der hvor de får sociale input. 

I et dagcenter holdes kroppen og hjernen i gang, og dette forhindrer forringelse 
af borgeres ressourcer. I dagcentret arbejder vi rehabiliterende og dette giver 
selvhjulpent borgere som samtidig føler en glæde ved selv at kunne klare 
tingene.  

 

Hvis borger skal fragtes fra den ene ende af kommunen til den anden, bliver det 
dyrere i kørsel, co2 og giver længere transporttid for svage borgere. 

 

Håber på Jeres forståelse! 

Venlig Hilsen Stenstrup Dagcenter  



Høringssvar fra Hjemmepleje Vest 
 
På vegne af alle kollegaere i hjemmepleje Vest sender jeg hermed høringgsvar på 
følgende punkter: 
 
2. Effektivisering i hjemmeplejen 

• - Dosisdispensering  
 
Vi kan godt følge tankegangen ift. at borgerne kommer på dosisdispenseret medicin. 
Både for at mindske fejl men samtidig for at have færre dispenseringer. Dog kan vi se 
en udfordring i at hvis vi er vant til at komme ved borgeren der kun får hjælp til 
medicindispensering hver 14 dag og vi pludselig ikke kommer mere kan vi være 
bekymret for om borgeren pludselig ville få brug for en anden ydelse. Der er mange 
af disse borgere vi kommer ved hvor vi lige kan være behjælpelige med spørgsmål de 
måtte have og dem kan de ikke få svar på mere hvis vi ikke længere kommer. 
Derudover kan vi være bange for om borgeren kommer til at blive ensomme. Så det 
må være en konkret vurdering ved den enkelte borger. De har jo fået denne ydelse af 
en grund. Der kan også være flere demente eller med en hjerneskade, der får 
hjælpen og egentlig klarer sig godt i det daglige ellers, men ved at vi kommer hver 14 
dag skaber det tryghed for dem og vi mindsker at borgeren har brug for flere ydelser.  
 
 
 

• - Reduktion i transporttid  
Vi er udekørende sektioner fra Hostrup, Tåsinge, Midtbyen, Hjemmetræning samt 
Fåborgvej. Der dækkes over store områder og transporttid er et ukendt sprog i vores 
verden. Derfor vil vi opponere mod at dette punkt indføres. Vi har pauser fra 11 til 
11.30 i de fleste sektioner. Dette er en nødvendighed fortsat, da vi som ansatte og 
udekørende har brug for at få dækket vores basale behov. I Svendborg kommune 
kommer vi i borgernes egne hjem og det er ikke givet man har lyst til at låne 
borgernes toilet. Derudover beskrives det at vi fortsat skal have vores biopauser, men 
i praksis ville det jo give det samme i sidste ende ift. den nedlagte transporttid. Den 
nedlagte transporttid beskrives som om at der kan spares 3 x transporttid af 10 
minutter = 30 minutter. Men der er ingen af os der arbejder i Hjemmepleje Vest der 
nogensinde har haft mere end 5 minutter til at komme fra A til B. Uanset om man er i 
Ballen og skal til Hostrup eller man er i Bjerreby og skal ned på Syrenvej i 
gruppelokalet.  
Derudover så arbejder vi med mennesker og er ofte rigtig meget på med mange 
opgaver i løbet af en formiddag og for at mindske at vi laver fejl har vi brug for at 
komme ind og sidde. Få mad og drikke samt toiletbesøg. Hvis vi skal være de 
kompetente medarbejder vi hele tiden har været er det vigtigt der fortsat prioriteres 
ved os for at vi får dækket vores behov inden vi skal være noget for andre.  



 
Der vil ligeledes blive en udfordring ift. medicingivninger og middagsbesøg. Der er 
intervaller ved borgeres medicin så de opnår rette effekt jf. medicininstruks og denne 
ville også blive skubbet ift. at vi kommer senere ud fra pause. Middagslure afkortes, 
da vi også skal nå at tage borgeren op inden vagten slutter.  
Derfor ser vi ikke dette punkt som noget der skal laves besparelse på. Det går udover 
vores arbejdsmiljø.  
 
14. Serviceniveau på udvalgte hjælpemidler, låse og nødkald. 
 
Vi er helt med på at der skal mindskes ift. at udlevere nødkald og bekey låse. Dog ser 
vi nogle store udfordringer i  hvis borgeren feks. Har et telefonkald og ingen bekey, 
men er faldet. Hvordan skal vi komme ind til denne borger og hjælpe med at få 
vedkommende op.  
Derfor ser vi ikke dette som et spareforslag der skal effektueres.  
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Høringssvar ang. budget 2024-27 Senior,-Social og Sundhedsudvalget 

Reduktionsforslag:  
Nr. 10 reduktion af rehabiliteringsterapeuter.  

Indledning 

Siden 2011 har Svendborg Kommune arbejdet med rehabilitering i hjemmeplejen. I 2015 blev det lovpligtigt 
at tilbyde et tidsafgrænset rehabiliteringsforløb (§83A) til personer, der vurderes at kunne forbedre 
funktionsevnen og dermed nedsætte behovet for hjemmehjælp. 
https://www.sst.dk/da/viden/aeldre/rehabilitering-af-aeldre 
Svendborg Kommunes velfærdstrategi er overordnet ”Rehabilitering”, herunder har Svendborg Kommune 
en værdighedspolitik som beskriver, at rehabilitering danner ramme for alle ældreområdets aktiviteter og 
rehabilitering er den bærende kultur på ældreområdet.  

Vi er 5 rehabiliteringsterapeuter ansat på Ældreområdet i Svendborg Kommune. 
Vi er organiseret med 2 rehabiliteringsterapeuter i Hjemmetræningssektionen, den hjemmeplejesektion 
som modtager alle nye borgere, som søger hjælp efter §83 og som tilbydes et §83A forløb.  
De 3 øvrige rehabiliteringsterapeuter er organiseret i de 8 almene hjemmeplejesektioner, de sektioner som 
har alle de kendte borgere, som modtager hjælp efter §83. Her er det også lovpligtigt at tilbyde et §83a 
forløb.  

I spareforslaget er der et ønske om, at reducere antallet af rehabiliteringsterapeuter fra 5 stillinger til 2 
stillinger på Ældreområdet. Ligeledes lyder forslaget på at overflytte timerne svarende til 1 stilling til 
Sundhedsafdelingen.  

 

Konsekvenser  

Med ovenstående reduktion er det ikke realistisk fremadrettet, at alle borgere der tilbydes hjælp efter § 83, 
kan tilbydes § 83a – ”Rehabiliteringsforløb”. Ved budgetmæssigt at flytte timerne svarende til en 
rehabiliteringsterapeutstilling til Sundhedsafdelingen og fordele dem på flere trænende terapeuter (ca. 3-4  
timer ugentligt pr. almen hjemmeplejesektion) vil det kun give mulighed for her og nu sparring en gang 
ugentligt på tidlig opsporingsmøde og tværfagligt møde.  

De trænende terapeuter har primært kendskab til de borgere, der har en genoptræningsplan (§140 – 
Sundhedsloven) eller §86 (serviceloven) og der vil være stor risiko for, at der ikke vil være fokus på de 
borgere, der ikke har et genoptræningsforløb. Dermed vil der være risiko for, at borgere med almene 
funktionsnedsættelser, som lungebetændelse eller borgere med et funktionstab over tid, ikke får tilbudt et 
lovpligtigt rehabiliteringsforløb ud fra §83a. De trænende terapeuter vil heller ikke tidsmæssigt have 
mulighed for at lave opsøgende arbejde i forhold til at få opstartet rehabiliteringsforløb. Da de trænede 
terapeuter ofte har fastlagte holdtræninger, er der også mindre fleksibilitet i forhold til besøg hos borgerne 
med øvrige samarbejdspartnere. Der vil være en risiko for, at de trænende terapeuter, der skal varetage § 
83a forløb, vil have et øget arbejdspres, som ikke svarer overens med de 3-4 timer. 

For nuværende har vi et stort ansvarsområde i at koordinere det tidsafgrænsede rehabiliteringsforløb i 
samarbejde med borgeren, pårørende, sygehuset, visitation, hjælpemiddel, hjemmeplejen, sygeplejen og 
trænede terapeuter. Med kun 2 rehabiliteringsterapeuter tilbage på ældreområdet, vil denne vigtige 
koordinering af borgernes forløb ikke kunne udføres i de almene hjemmeplejesektioner. Konsekvensen er, 
at borgernes funktionsniveau risikerer at dale og dette kan inden for kort tid medføre øget hjemmepleje 
døgnet igennem. I en tid hvor der opleves rekrutteringsproblemer ift. at få SSA og SSH, kan vi på ingen 
måde se, at det vil være rentabelt.  

https://www.sst.dk/da/viden/aeldre/rehabilitering-af-aeldre
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I dag udskriver sygehusene borgere langt hurtigere til kommunerne end tidligere. Derfor er det endnu 
vigtigere at kunne opstarte rehabiliteringsforløb fra første besøg i hjemmet, så borgerne bliver så 
selvstændige som muligt på kortest tid. Hvis rehabiliteringsterapeuterne ikke er der til at opstarte §83a 
forløb fra start, kan det føre til, at borgerne vil få brug for øget hjemmepleje og der er risiko for 
genindlæggelser.  

For at sikre borgeren i centrum, har vi i en længere periode været fokuseret på rehabilitering også om 
aftenen, da rehabilitering ikke kun er en ydelse i dagtimerne. Det er vigtigt, personalet oplever, at 
rehabilitering er til stede hele døgnet, samt at de er klædt på til at arbejde rehabiliterende. Vi har fokus på, 
at der visiteres tid til afprøvning af fx afklædning, toiletbesøg, hjælpemiddel og at plejen er vejledt til at 
håndtere dette.  

Vi er særdeles opmærksomme på økonomien, ved at få afsluttet besøg og reduceret i de ydelser borgeren 
har, så det svarer overens med borgerens behov.  

I spareforslaget omkring vareudbringning, skal der tilbydes et rehabiliteringsforløb, som vil medføre flere 
rehabiliteringsforløb i sektionerne. Dette hænger ikke sammen med, at man vil spare 
rehabiliteringsterapeuter væk.  

Vi undrer os over dette spareforslag på Rehabiliteringsterapeuterne, da andre kommuner i Danmark vælger 
at opnormere antallet af rehabiliteringsterapeuter. De har erfaret, at Rehabiliteringsterapeuterne ikke kan 
undværes i rehabiliteringsforløb ved borgerne, samt i det tværfaglige samarbejde og sparringen med 
plejepersonalet. 

I rapporten ”Med hænderne i lommen”, beskrives netop rehabiliteringsterapeuterne som ”spydspidserne” 
for at det rehabiliterende arbejde lykkes. Med en besparelse på rehabiliteringsterapeuterne kan vi derfor 
ikke på samme vis sikre forankringen af rehabiliteringen, da der efter vores mening, vil være en stor risiko 
for at kulturændringen trækker ud, og man vil ryge tilbage til gamle og kendte vaner Vi ser besparelsen, 
som en kortsigtet mulighed for en ”her og nu” besparelse, og ikke en gennemtænkt løsning på lang sigt. 
https://www.vive.dk/da/udgivelser/med-haenderne-i-lommen-2z1e3jxj/ 

 

Funktion som Rehabiliteringsterapeut 

Udover at være til stede og tilgængelige som sparringspartnere for hjemmeplejen, 
hjemmesygeplejerskerne, visitatorerne, træningsafdelingen m.fl. har vi som rehabiliteringsterapeuter 
mange andre funktioner. Som rehabiliteringsterapeut fungerer vi som tidligere nævnt som en 
koordinerende fagperson, for at sikre at alle arbejder i samme retning med borgerens mål i fokus. Vi tager 
på besøg sammen med plejen, hjælpemiddelterapeuter samt hjemmesygeplejerskerne i borgernes hjem. 
Her laver vi terapeutfaglige vurderinger af borgerens ressourcer og begrænsninger fysisk, psykisk, kognitivt 
og socialt og igangsætter rehabiliteringsforløb med fokus på borgerens behov og motivation. Vi støtter 
borgerne og personalet i at opstille mål for rehabiliteringen, samt støtter og vejleder plejen i det konkrete 
rehabiliterende arbejde ved borgerne, samt i den lovmæssige dokumentation. Ved disse borgerbesøg og 
forløb, oplever vi, at hjælpen i borgerens hjem bliver mere målrettet og ud fra borgerens ønsker og behov. 
Det resulterer ofte i en større selvstændighed og livskvalitet for borgeren og samtidig en besparelse for 
kommunen, da vi hele tiden har fokus på, at ”De borgere der kan selv, skal selv - De borgere der har brug 
for hjælp i at kunne selv igen, får den hjælp - De borgere der ikke kan selv, får hjælp”, som beskrevet i 
kommunens værdighedspolitik.  

Som endnu en vigtig opgave tager vi også på besøg sammen med visitationen, når borgerne søger om 
hjemmepleje. Her vurderer vi borgerens funktionsevne, boligforhold, netværk, nærmiljø og her opdager vi 

https://www.vive.dk/da/udgivelser/med-haenderne-i-lommen-2z1e3jxj/
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borgere, der ikke altid har brug for hjemmepleje, men mere rehabiliterende vejledning samt viden om 
hjælpemidler eller måske et helt andet tilbud – som fx i dagcenter, senioridræt, besøgsven osv.  

Rehabiliteringsterapeuten er også ansat til at udvikle området og vi deltager i udviklingsgrupper på tværs af 
Ældreområdet. Vi holder os ajour med udviklingen generelt på rehabiliteringsområdet og bruger viden fra 
diverse undersøgelser og rapporter fra fx Sundhedsstyrelsen, KORA og VIVE til at udvikle i vores egen 
kommune. Vi underviser hjemmeplejen og hjemsygeplejerskerne i velfærdsteknologi, der kan støtte 
borgernes selvstændighed og i generelle rehabiliterende tips og tricks. Da rehabilitering er kommunens 
velfærdsstrategi, er vi hele tiden opmærksomme på at knytte tråde til alle de projekter og tiltag, der 
igangsættes på Ældreområdet. Vi har blandt andet været med til at undervise i Projekt ”Mine værdifulde 
ressourcer”, som handler om ensomhed. Vi italesætter også borgerens ønsker og behov i deres sidste tid af 
livet. Vi har arbejdet med at knytte arbejdet med tidlig opsporing af begyndende sygdom sammen med den 
rehabiliterende tilgang, for at sikre en tidlig indsats i forhold til borgere med nedadgående funktionsniveau. 
Vi arbejder på nuværende tidspunkt med at deltage på borgerrelaterede teammøder i de sektioner, som er 
i gang med at implementere selvkoordinerende teams, da vi kan være med til at byde ind med tværfaglige 
drøftelser om borgernes perspektiv, sammenhæng imellem borgernes ønsker og mulighederne i 
kommunen og mulighederne i den private og i den frivillige verden.  

Historik  

I en tidligere besparelse nedlagde man rehabiliteringsterapeuter på plejecentrene, hvilket har haft den 
konsekvens, at plejepersonalet står alene med rehabiliteringen og dermed ikke får igangsat de lovpligtige 
rehabiliteringsforløb §83a. Der er stor bekymring for at dette vil ske i de almene hjemmeplejesektionerne, 
hvis spareforslaget vedtages. 

Siden 2011 har ældreområdet været igennem et kulturskifte ift. at motivere hjemmeplejen til at arbejde 
rehabiliterende ved borgerne. Vi oplever, de søger viden og sparring ved os og de vil gerne arbejde med 
borgernes mål og selvstændighed. Der vil være risiko for at personalet mister denne motivation, hvis de 
skal ”stå alene” med rehabilitering, hvis spareforslaget vedtages.  

Det er tidligere afprøvet at have 2 rehabiliteringsterapeuter på ældreområdet og hvor Sundhedsafdelingen 
havde timer til fokus og sparring i de almene hjemmeplejesektioner, dengang hed det ”Nye veje til aktivt 
liv”. Vi mener det er bekymrende at Svendborg Kommune ikke drager erfaring af den tidligere afprøvede 
organisering, hvor fokus på rehabilitering ikke var tilstrækkeligt. Man valgte derfor at omorganisere og 
ansætte rehabiliteringsterapeuter i de almene hjemmeplejesektioner for at sikre fokus på lovgivningen 
omkring §83a, samt øget fokus på rehabilitering hos allerede kendte borgere. 

 

Fra Rehabiliteringsterapeuterne: 

Malene Nielsen 

Dennis Petersen 

Helle Condrup Boesen 

Karina Schønnemann 

Elizabeth Lauritzen



Høringssvar vedr. punkt 12: Lukning af to dagcentre 

 

Tåsingeskolens udskoling har gennem de seneste år haft et særdeles godt samarbejde med vores lokale 

plejecenter i forbindelse med projektet ”Flere varme hænder i Svendborg Kommune”. Når vi arbejder med 

Åben skole, har det stor værdi, at vi har denne arbejdsplads tæt på. Vores unge mennesker profiterer i høj 

grad af at komme ud af den vante skoleramme og ind på ældre menneskers hjemmebane, hvor 

generationerne kan bruge hinanden og glædes sammen. Ud over den læring, som det giver, har vi haft flere 

elever, der har tilkendegivet, at de har fået øjnene op for de muligheder, der fremtidigt kunne være for dem 

på en sådan arbejdsplads, bl.a. SOSU-uddannelserne. 

Anne-Mette Flindt Haarh, afdelingsleder Tåsingeskolen 

 

Kommentar fra elever i 9.a, der har deltaget et par år i ”Flere varme hænder i Svendborg Kommune” 

De gange vi har været ovre på plejehjemmet, har de været aktive og glade til de aktiviteter, vi har 
medbragt. Det har været spændende at se, hvordan det fungerer derovre. Personalet er også mega 
søde og er altid glade for at kunne hjælpe. 
  
De har jo også et dagcenter, så andre ældre fra øen eller Svendborg, kan komme og være sammen 
med de andre ældre og få kaffe og kage sammen med beboerne, det er godt for fællesskabet, at de 
ældre har et sted, de kan være sammen, hvor der er folk til at passe på dem, der ikke kan så meget og 
har brug for mere hjælp.  
  
Det er heller ikke super langt for pårørende, der bor på øen, for at kunne komme hen og besøge deres 
familie/venner. Nogle på Tåsingeskolen har måske også noget familie derovre, så det er også meget 
nemt for dem at komme over efter skole og besøge et familiemedlem.  
  
Mvh. Cilla, Theia, Selma og Henriette fra 9.a 
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Høringssvar – lukning af 2 dagcentre (pkt. 12) 
     

”E er min mening er et godt samfund kendetegnet ved, hvordan det behandler sine mest sårbare 
borgere, specielt børn og gamle” (Citat fra læserbrev af James Kelly (Blind og beboer i ældrebolig 

lkny et Thurø Hus) i forbindelse med forslag om lukning af Thurø Hus Dagcenter- Fyns Amts Avis 
fredag d. 25. august 2023). 
 
Ovenstående står ikke alene. De mange indlæg i pressen, på sociale medier samt i høringssvar 
vedrørende den foreslåede lukning af Thurø Hus Dagcenter, har alle ét fælles budskab; Bevar Thurø 
Hus Dagcenter. 
 
Bruger- Pårørenderådet på Thurø Hus Plejecenter og Thurø Hus Venner, har med udgangspunkt i 
beskrivelsen i reduk onsforslaget, valgt at sende et samlet høringssvar som følger: 
 

1. Antal brugere. 
 

Thurø Hus Dagcenter anvendes af flere end 100 af kommunens ældre medborgere hver eneste 
uge. 33 brugere kommer fra Thurø. De øvrige brugere kommer fra oplandet. Blandt argumenterne 
for en lukning i reduk onsforslaget er skrevet:  
 
At Thurø Hus har ”færrest ældreboliger lkny et”  
At ”det typisk er borgere fra ældreboliger, der går på besøg i dagcentret”.  
 
Med 10 ældreboliger lkny et Thurø Hus og et besøgstal på over 100 personer om ugen i 
dagcentret, er der ikke hold i ovennævnte argumenta on for en lukning. 
 
2. Hvem besøger vores dagcenter og hvorfor? 

 
Vores dagcenter vælges l af rig g mange af kommunens ældre medborgere. Det er der mange 
gode grunde l. Blandt dem er, at vores dagcenter lbyder et meget bredt udvalg af relevante 
ak viteter, som løbende lpasses ønsker, interesser og muligheder blandt brugerne.  
 
På det sundhedsfaglige område bidrager vores dagcenter lsvarende posi vt og kvalificeret. F.eks. 
– men ikke udelukkende - med aflastning som følge af forskellige typer af Demens og følger e er 
hjerneskader.  
 
3. Vores personale. 

 
Sammen med vores brugere, har vores personale en lsvarende og helt særlig betydning. Det er 
deres fortjeneste at dri en l hverdag kan rumme så mange forskellige ak viteter med så få 
hænder, som lfældet er. De er hver især stabile og fagligt meget dyg ge. De udstråler et humør 
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og et posi vt overskud, som smi er af på alle brugerne. Hver eneste bruger bliver hver dag hørt, 
set og taget sig af, med respekt, empa , indlevelse og kærlighed. Det hørte vi med al ønskelig 
tydelighed, da Hanne Klit og vores Borgmester Bo Hansen besøgte os d. 24. august. 
 
Det er også derfor så mange vælger vores dagcenter l. 
 
4. Økonomi.  

Vi har følgende kommentarer l reduk onsforslagets økonomiske virkninger og konsekvenser 
samt de anførte begrundelser herfor. 

a) Personalemæssige konsekvenser. 

Det oplyses at ”Lukning af to dagcentre vil få personalemæssige konsekvenser svarende l 
ca. 6 fuld dss llinger. Personalereduk onen forventes at kunne håndteres ved naturlig 
afgang eller lbud om ansæ else i plejen” 

Der er ikke nogen blandt dagcentrets personale, som lader sig pensionere inden udgangen af 
budgetperioden 2027. Omplaceres 3 medarbejdere fra vores dagcenter som følge af 
lukningen l en funk on i plejen således som anført, er der ikke tale om en besparelse for 
kommunen, på mere end én fuld dss lling svarende l kr. 400.000 i samlet årlig besparelse 
2025-2027. 

b) Øget pres på hjemmeplejen. 

Det oplyses at ”Besparelsen vurderes at påvirke hjemmeplejen i et vist omfang, i det de vil 
skulle udføre de opgaver, der i dag udføres på dagcentrene” 

Der er en helt overvejende sandsynlighed for, at omkostningerne l en i forvejen belastet 
hjemmepleje, vil overs ge den resterende samlede besparelse, som here er vil være ”ikke 
eksisterende”. 

c) Fratrædelsesgodtgørelse. 
 

Bibeholdes vores dagcenter, skal der ikke regnes med fratrædelsesgodtgørelse, som er en 
omkostning for kommunen uden ak v og målbar modydelse. 

 

d) Yderligere økonomiske konsekvenser ved en lukning. 
 

Lukkes Thurø Hus Dagcenter, bor alder Thurø Hus Venners Fonds grundlag for at donere, 
som de gør umiddelbart i henhold l fundatsens retningslinjer. Det samme gælder det 
frivillige arbejde, som udføres af Thurø Hus Venner, alene af den grund, at personalet, som 
er krumtappen l hverdag forsvinder.  

Det økonomiske råderum, som Thurø Hus Dagcenter lføres, kan I som kommune ikke finde 
lsvarende i mange år frem. Disse betydelige beløb risikerer vi at miste. Gør vi det, er 
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forslaget årsag l et ganske alvorligt økonomisk minus på både kort og lang sigt. Ikke et tab I 
som kommune bogfører, men et tab som alle vores ældre medborgere i dagcentret for alvor 
komme l at mærke. En sådan situa on er der igen grund l at fremprovokere. 

5. Vores frivillige. 
 

Uden kommunal stø e, holder vi rig g mange og store arrangementer hvert år i dagcentret. 
Vi er naturligvis klar l hver eneste høj d, og året rundt krydre vi med andre arrangementer. 
Det kan kun lade sig gøre, fordi Thurø Hus Venner hver eneste gang s ller med et stort antal 
frivillige, og fordi Thurø Hus Venner bidrager økonomisk i meget betydeligt omfang. 

 
Den enestående indsats som Thurøhus Venner bidrager med betyder, at vi kan a olde 
mange årlige arrangementer med kendte musikere, kyllingevogne, pandekagevogne, telte, 
lokale slagtere l grill og så meget mere, som lfældet er.  

Ikke blot de 33 brugere af dagcentret fra Thurø, eller de mange brugere fra oplandet får 
glæde heraf, men fak sk en hel del flere. Senest den 22. august var vi 120 deltagere l fest 
med Kjeld og Hilda. Der var fest i teltet. God musik, mad og drikke. Det er livsbekræ ende i 
enhver henseende – og hver eneste gang. 

6. Sammenfatning 
 
Thurø hus har et meget ak vt dagcenter, et dyg gt personale, mange frivillige og en solid 
finansiering uden om kommunen l fortsa e ak viteter.  
 
En lukning vil ikke resultere i besparelser. At en lukning får vidtrækkende konsekvenser og vil 
betyde et stort tab af velfærd for over 100 brugere og deres pårørende er imidler d helt 
sikkert. 
 
Det posi ve alterna v er, at vi sammen udvikler Thurø Hus Dagcenter yderligere, l glæde og 
gavn for så mange ældre borgere i vores kommune som overhovedet muligt. Den mulighed 
ligger lige for og den drø else og den udfordring tager vi imod, kan I tro. 

 
Med venlig hilsen 
P.v.a. Thurø Hus Venner og Bruger- Pårørenderådet Thurø Hus Plejecenter 
 
Lars Findsen 
Formand Bruger- Pårørenderådet 
Mobil: 30 52 12 34 
Mail: lars@findsen.eu 
 
28. august 2023 



















Høringssvar vedr. lukning af Aktivitetscentrene på Thurø og Tåsinge 

 

 

Der er fremsendt besparelsesforslag for budget 2024-2027. 

Et af forslagene lyder på at nedlægge Aktivitetscentret på Thurøhus og aktivitetscentret på Tåsinge 
plejecenter. Besparelsen lyder på kr. 1,8 million i 2024 og derefter 2.4 million i løn om året 
fremadrettet. 

Jeg har i den forbindelse gjort mig nogle tanker: 

Har man så taget højde for de merudgifter der uundgåeligt følger med? 

Aktivitetscentret Thurøhus tilbyder aktiviteter til borgere fortrinsvis fra Thurø, borgere i den 
østlige bydel, men også borgere fra Gudme og omegn, i alt godt 100 borgere om ugen. 

På Tåsinge kommer der ligeså mange borgere fra hele Tåsinge og sikkert også fra den Vestlige 
bydel. 

Hvis Aktivitetscentrene lukkes, vil brugerne blive tilbudt plads på et af Kommunens øvrige 
aktivitetscentre, som alle stort set ikke kan rumme mange flere brugere end de har i forvejen.   

Siger brugerne ja til at komme på et andet Aktivitetscenter opstår der et nyt problem, nemlig 
kørslen. 

Da kørsel til og fra et Aktivitetscenter kom ud i licitation, var et af kravene fra Svendborg 
kommune bl.a.  at brugerne max må sidde i bussen i tre kvarter ved kørsel til og fra et 
Aktivitetscenter. Dette kniber flere allerede i dag, da det er ligesom Fleks kørsel, at brugerne kører 
med rundt og samler op og sætter af. 

Så her, kan licitationen ikke overholdes med det antal busser der kører i dag og der må derfor 
sættes flere busser ind. Er der taget forbehold for det? 

 

Alle ved, at Plejecenter Caroline Amalielund skal lukke og dermed også Aktivitetscentret. Hvorfor 
vælger man så ikke at lukke deres Aktivitetscenter nu i stedet for Tåsinge og Thurø? Deres brugere 
kan sagtens rummes i de øvrige aktivitetscentre. 

Aktivitetscentrene er ikke bare et opholdssted for ældre mennesker, nej det er et sted hvor et 
dedikeret og fagligt dygtigt personale giver tryghed, varme og omsorg. Det sociale og samværet 
med andre er meget vigtig for at hindre ensomhed. 

 

Vi så hvad der skete med vores brugere under Coronaen, da brugerne ikke kunne komme i 
aktivitetscentret og til træning. Brugerne blev inaktive, utrygge og mistede deres livskvalitet. 



Konsekvensen var, at brugerne fik brug for mere hjælp fra hjemmeplejen og der kom pres på 
pleje- og ældreboliger til følge. Dette vil også ske hvis vi lukker Aktivitetscentre nu. 

Derfor kan vi ikke tillade os at spare på Aktivitetscentrene. 

Kan se når jeg kommer på Thurøhus, hvordan brugerne hygger sig og der foregår en masse 
aktiviteter, udflugter og træning dagligt. Alt dette kan foregå med få personale ressourcer til trods, 
fordi de har en stor og meget værdifuld frivillig forening, Thurøhus`s venner, de kommer hver dag 
og støtter op om arrangementer, hverdags aktiviteter og træning. Uden dem var der mange 
arrangementer og udflugter der ikke kunne gennemføres.  

 

Jeg håber inderligt at man i byrådet vil overveje om det er her man skal spare. 

 

Med venlig hilsen 

Pia Silo Jensen 

Thurø den 29. august 2024





 

Høringssvar til Senior-, Social-, og sundhedsudvalget fra Hjemmepleje Vest 

 

På vegne af kollegerne i hjemmepleje Vest sender jeg hermed høringssvar vedrørende 
reduktionsforslaget Budget 2024-27 punkt 10 ”Reduktion i antal af rehabiliteringsterapeuter”: 

 

Vi har læst reduktionsforslaget og anerkender til fulde intentionerne hermed om end vi stiller os 
tvivlende overfor de forventede effekter der skitseres i forslaget hvilket vi her vil uddybe. 

Det er vigtigt at bemærke, at grundlagt for reduktionsforslaget alene hviler på en 3 mdr. 
prøveperiode hvor de geriatriske terapeuter har deltaget 3 timer i hver enkelt gruppe, og således 
ikke udfærdiget rehabiliteringsplaner, udøvet faglig sparring, samt ikke haft direkte kontakt til 
borgerne. 

Først og fremmest anser vi hele rehabiliteringsindsatsen grundlæggende for den enkelte borgers 
mulighed for at være så selvhjulpen som mulig, og dermed begrænse kommunens udgifter hertil. 
Når det er sagt ønsker vi også at arbejdsgangen bliver så smidig og effektiv som muligt, men det 
må tilstræbes at rehabiliteringen ikke forringes væsentligt da dette vil have vidtrækkende 
konsekvenser økonomisk både nu og på sigt. 

Der er lagt op til at man med det foreliggende forslag vil kunne spare 3 ud af 5 stillinger ved 
rehabiliteringsterapeuterne. Men det er ikke beskrevet hvordan, eller hvilke overvejelser man gør 
sig omkring hvilke indsatser der så ikke skal gøres. Vi anser det f.eks. med besparelsen ikke 
længere muligt at der gennemføres de lovpligtige §83A forløb som vi ellers har gode erfaringer 
med. 

Vi er meget enige om forslagets konklusion, hvori det benævnes at ”Der vil ikke være det samme 
niveau af understøttelse i forhold til rehabilitering som nu”  - her savner vi at man gør sig 
overvejelser om hvilke økonomiske konsekvenser det vil have at borgerne ikke får denne indsats i 
samme grad. Vi har tidligere gjort os erfaringer med, at hvis der ikke er fokus og tovholdere på 
rehabiliteringsindsatsen, så går borgerne tilbage og bliver gradvist dårligere. 

Således tages de besparede stillinger til indtægt, men merudgiften til yderligere pleje af de 
gradvist dårligere borger modregnes ikke. Ligeledes benævnes det at de geriatriske teams skal 
kompenseres for den ekstra arbejdsindsats de to besparede stillinger giver, men udgiften hertil 
modregnes heller ikke. 

Vi må således stille os yderst tvivlende overfor om besparelsen i virkeligheden har den forventede 
effekt der angives i reduktionsforslaget. Det må også formodes – hvis forslaget gennemføres – at 
arbejdspresset vil øges markant i sektion hjemmetræning. 

Såfremt der er spørgsmål står vi velvilligt til rådighed for en yderligere konstruktiv dialog omkring 
hele rehabiliteringsindsatsen på vores fagområde. 

 

Mvh. Sektion Hjemmetræning 
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Høringssvar vedrørende sparekataloget for                                   Tåsinge august 2023 

Senior, Social og Sundhedsområdets budget   2024-/27 

 

Vedrørende punkt 12.  

Nedlukning af 2 Dagcentre. 

 

Vi har så vidt vi ved en rigtig flot værdighedspolitik der for nyligt er blevet ajourført. Ordene som 
livskvalitet, fokus på aktivitet og et socialt samvær som forebygger ensomhed og sygdomme samt 
risiko for indlæggelser, er stadigvæk sætninger man fastholder.   

 

Den størrelse og det lokale miljø der er omkring dagcenteret på Tåsinge gør, at brugerne har en 
stærk relation og tillid til hinanden, samt personalet. Der er plads til individuelle hensyn og man 
hjælper hinanden på bedste vis.                                                                                                                                              

Vi observerer brugerne igennem de 5 timer de er i dagcenter. Dette gør vores tværfagligt 
samarbejde med hjemmeplejen, personalet på afdelinger, demenskoordinater, fysioterapi, 
ergoterapeut og sygeplejen, ekstra stærkt. 

Tåsinge dagcenter har daglige aktiviteter som gymnastik, fællessang, spil af forskellige slags osv. 
der vedligeholder brugerne både fysisk, men også mentalt. Ud over det plukker man bær, sylter 
rødbeder, klipper kort, laver kranse og andre ting som bliver brugt til det årlige julemarked, hvor alt 
overskud går til større musik arrangement, som blandt andet Birthe Kjær, Keld og Hilda osv. Vi 
frygter, at disse livsstunder forsvinder fra brugerne og absolut også fra beboerne på plejecenteret 
hvis man lukker vores lokale dagcenter.   

Lokalsamarbejdet betyder rigtig meget. Ud over den normale dagligdag har vi i vinterhalvåret, 
ugentligt besøg af dagplejebørnene, hvor nogle af dem endda måske er brugernes egne oldebørn. Vi 
har samarbejde med den lokale børnehave.- Her ved valdemarsdag hjalp de, de ældre med at lave 
bordpynt og efterfølgende spiste de med stor succes, stegt flæsk og persillesovs sammen med dem. 
Tåsinge skolen har vi et tæt samarbejde med omkring ikke mindst uddannelsesmuligheder, men 
også det skaber relationer til ældre mennesker. De har lavet interview med de ældre omkring deres 
liv og haft aktivitetsdag sammen med dem. Bregninge kirken samarbejder vi med og brugerne 
bliver med stor begejstring kørt til gudstjenester i  kirken, hvilket skabet stjernestunder for alle. 

Beboerne på plejecentret har også stor gavn af de aktiviteter der foregår i dagcenteret, og mange har 
også lokal relation og et bånd knyttet til de brugere som bliver kørt hjemmefra og ind til Tåsinge 
dagcenter.       

Vi er ret bekymret over, hvis personalet på afdelingerne, som i forvejen har en presset hverdag, i 
form af mange forskelligartede opgaver, nu også skal til, at stå for aktiviteterne.                                 

Vi  frygter at det på sigt kan medføre dårligt arbejdsmiljø og længere varende sygemeldinger, 
samt forringelse af beboerens livskvalitet.   



2 

Hvis brugerne ikke kan komme i deres lokale dagcenter, frygter vi, at de lange busture kan være 
afgørende for ,at brugerne ikke kan overskue at komme i et større dagcenter. Derved opstår 
ensomheden, som er bevist under Corona nedlukningen.                                                                                                   
Dette gav vores kollegaer i hjemmeplejen større arbejdspres i form af, ekstra kørsel og ekstra korte 
besøg ved brugerne. 

Vi frygter også for, at brugerne indtager mindre mad og mindre væske, taber muskelmasse, får 
nedsat funktionsevne, og bliver kognitivt mere udfordret og rammes af ensomheden. Dette kan 
medføre til øget pres og udgifter på sundhedssektoren, og højst sandsynligt flere indlæggelser. 

 

Kort sagt: 

Dagcentrene er en rigtig stor del af  kommunens sammenhæng i et godt og værdigt ældreliv.    

    -    vi har i kommunen netop det antal dagcentre som vi har brug for – ingen skal lukkes. 

De få penge det koster at drive et dagcenter er virkelig godt givet ud, fordi, der her ligger så meget 
forebyggende arbejde.                                                                                                              
Funktionsniveauet og det mentale bliver trænet og vedligeholdt. Man får mad og væske, samt sin 
medicin. Al den livskvalitet er med til, at brugerne klarer sig længst muligt i eget hjem og derved 
ikke optager plejecenterpladser. De tidlige observationer og det tværfaglige samarbejde er med til  
at man forebygger mange indlæggelser. 

Så husk lige at modregne alle de udgifter man allerede kan se på forhånd, hvis de ikke kommer i 
dagcenteret. Det i form af, ekstra besøg og kørsel i hjemmeplejen, ekstra kørsel med mad, ekstra 
kørsel til både træning og sygepleje, da nogle besøg kan  planlægges ind i, at de er her på stedet i 
forvejen. Så kommer så alle de andre udgifter, som man kan frygte på længere sigt, som følger af 
beslutningen.  - Så er der vist reelt ingen besparelse. 

 

 

 

Sagsfremstilling: 

Man skriver at hvis man tilbyder brugerne et andet dagcenter og der bliver for mange brugere, vil 
man se på visiteringerne og reducere i antal dage.   

Dette kan vi godt være ret bekymret over. Deres sociale netværk forsvinder og vi frygter de igen 
kommer til at sidde ensomme hjemme. Samtidig har den vedligeholdelsestræning man arbejder 
med, så også minimeret effekt og risikoen forhøjes igen, for et øget pres i  hjemmeplejen.                                                        
Vi er bekendte med, at mange slet ikke vil kunne klare en øget transporttid. 

Man kigger på en geografisk placering når man nævner 2 dagcentre, men siger også, at det er der, 
der er færrest ældreboliger tilknyttet, og at det er dem der er de flittigste brugere af dagcentrene.    
Vi har masser af brugere fra vores ældreboliger,  - men ja de ligger derimod i en større radius 
herfra, nemlig i Troense, Landet og Bjerreby. 
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Under påvirkninger : 

 Man skriver at man vil reducere udgiften for DGM da de så ikke skal køre til de to dagcentre  

Men der spares netop ikke nogen transport her, da de alligevel, som de gør nu, skal køre med 
mad til plejecenterets beboere. 

Tværtimod kan vi formode, at der bliver en øget udgift når de i stedet for skal køre til endnu flere 
hjem hver dag. Det både hvis de ikke tager imod tilbuddet om et andet dagcenter, men også hvis de 
reduceres i antal dage, hvor de må anvende dagcenteret. 

Hvis man fremadrettet kun vil visitere de svageste borgere som brugere af dagcentrene  - kan man 
formode, at det bliver svært, at lave vedligeholdelsestræning med så mange individuelle hensyn. 
Man kan frygte at rigtig mange personaleresurser vil gå til hjælp til toiletbesøg og at der så ikke, er 
personale til, at aktivere de resterende brugere.  I dag er vi så heldige, at de mest raske kan hjælpe 
de svageste, som de i forvejen kender og de svageste og mest sårare spejler sig i de raske. 

Dagcentrene er i dag også en stor del af Social og Sundhedselevernes praktikforløb. Den viden og 
erfaring kan vi frygte lidt for, hvis der bliver færre elevpladser ved sammenlægningerne. 

  

Personalemæssig konsekvens:  

Her beskriver man, at det vil der ikke vil være nogen af, men at de forventer de kan omplaceres til 
plejen.  Det er dog en blandet flok medarbejdere og halvdelen er ikke plejeuddannet.    

Fordelingen ser således ud på Tåsinge:  

1 Ernæringsassistent  - 1 Pædagog  -  og 2 Social og Sundhedsassistenter.                                          

Ingen her iblandt forventes at stoppe, eller er i den alder, hvor man kan forvente en naturlig afgang.                                                                   

 

 

Medarbejderne på Tåsinge Dagcenter.  

 

 

Line Karlsen                                        Camilla Søndergaard Pedersen 

 

 

Birthe Frederiksen                                    og    Lisa Schvartz Larsen  





Høringssvar fra Lev Svendborg-Langeland  
 
Ældreforvaltningen  

Punkt 9 - Plejecenter Christinehøj omlægges til ”frit valg” – MEGET VIGTIGT! 

Hvorfor ændre på noget der fungere godt – her er lav sygefravær, god økonomi og stor 
arbejdsglæde. Tilmed vil I fyre lederen, som faktisk har arbejdet for at få en god og sund 
arbejdsplads. På Christinehøj er der mange psykiatriske patienter, hvor nogle er vores 
målgruppe? Lev stiller sig derfor uforstående overfor dette forslag?  

Punkt 12 – Lukning af to dagcentre? MEGET VIGTIGT! 

Vi er her bekymret for da den øgede afstand, som kan betyde en masse for trivsel hos både 
borger og plejer. Der bliver meget mere kørsel og er den regnet med i budgetterne? 

Punk 16 – Udbringning af vare? 

Mange ældre er ikke fortrolige med it og får derfor svært ved at selv bestille. Dette er meget 
uhensigtsmæssigt og ikke værdig.  

Punkt 17 – Afløsning af pårørende i Hjemmet. 

Borgere skal behandles ens – man kan ikke være bekendt ikke at give de pårørende et 
pusterum – det er der man tanker op og får ”Luft”. Og hvis I tilmed ændre aktivitetsdag ud – 
vil de pårørende miste muligheden for pauser  

 

Socialforvaltningen 

Punkt 18 - § 85 og § 82 A og b 

Forslaget indebærer at der ikke er klagemuligheder og der kan ikke ankes. Dette er en 
markant forringelse. 

Hvis det skal gå hurtigt, så kan der søges en §83a eller b, men disse kan IKKE ankes – det 
kan kun § 83, som er vedtaget af myndighedsafdelingen – denne forringelse ønskes derfor 
ikke. 

Punkt 19 – Omlægning af støttecentret til døgntilbud. 

Vi mangler oplysninger om hvordan (det er jo almene boliger)?  

Og I hvor I vil flytte borgerne hen? 

Kærvejen og Storkehavevej skal også laves om – hvad er planen med borgerne her? 

Der er jo en del omkostninger ved at flytte folk og personale? 

Punkt 20 – Ændringer af kvalitetsstandarder og serviceniveauer. 

Her ligger markante forringelser i teksten, som giver udfordringer for borgerne. Hvorfor er 
det altid handicapområdet, der skal opleve forringelser? 

Punkt 21 – Ændringer i kostordninger. 

Igen en forringelse – hvorfor må borgerne ikke hjælpe til mere, hvilket forringer glæde og 
livskvalitet for borgerne. Desuden er er der udfordringer med priserne – for nogle vil det 
betyde en stor merudgift. 



 

Hjemløs-og misbrugsområdet  

Punkt 23 og 24 – Hvor flytter I dem hen og hvorfor? 

Er der plads til dem andre steder, er der mulighed for at personalet har den sikkerhed, de 
skal have, og har I tænkt på andre borgerkonsekvenser som fx naboer? 

Hvor vil I flytte dem hen? Hvad er planen? VIGTIGT at tænke trivsel og omgivelser ind her, 
da der er mage udadreagerende borgere her. 

Punkt 25 - Generel reduktion af socialområdet 

Hvad er en generel reduktion af socialområdet? Indhold og tanker? 

Og hvad skal pengene bruges til? 

 

Sundhedshuset  

Punkt 30 - Øvrige driftsomkostninger? VIGTIGT! 

Der er uhensigtsmæssigt at lukketandplejen hele sommerferien, da der kan være akutte 
tandlægebehov og det er det eneste sted, der er handikapvenligt?  

Optimeringer af arbejdsgange i træningsafdelingen. Prisen har været 100 kr. pr. sæson – 
Hvordan kan man så pludselig hæve det til 500 kr.? 

 

Børn og unge forvaltningen 

Her er en besparelse på 10.000.000 kr. uden grund – hvad ligger der bag? 

 

På vegne af Lev Svendborg-Langeland 

 

Frank Edelberg Jensen 
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Til Senior-, Social- og Sundhedsudvalget, Svendborg kommune 
 
Høringssvar fra DH-Svendborg vedr. budgetreduktioner til budget 2024 
 
Generel bemærkning: 
DH har i dette høringssvar alene søgt at forholde sig til områder, der har mest relevans i forhold til de 
målgrupper af borgere, der er omfattet af DH’s 35 medlemsorganisationer. Der er således i de fremlagte 
besparelsesforslag emner, der ikke eller kun i begrænset omfang vil betyde serviceforringelser for medlemmer 
af DH’s medlemsorganisationer. I disse tilfælde er der ikke udarbejdet bemærkninger. 
 
DH’s høringssvar er en sammenskrivning af input fra flere af de organisationer, der er tilknyttet DH. 
Høringssvaret er tiltrådt af Bedre Psykiatris medlem af Handicaprådet i Svendborg kommune. 
 
 
 
Prioritering: 
Økonomiudvalget har bedt om, at det i høringssvar mv angives, hvilke bemærkninger, der er højt prioriterede 
såfremt der skulle opstå mulighed for at ”købe en besparelse tilbage”. 
 
På Senior-, Social- og Sundhedsudvalgets område prioriteres følgende forslag (i nævnte rækkefølge): 
Nr. 17  Aflastning af pårørende i hjemmet ophører 
Nr. 18 Hurtig og fleksibel støtte 
Nr. 20.1 Ændring af muligheder for ledsagelse til borgere, der bor på botilbud. 
Nr. 25. Generel reduktion på socialområdet. 

Ældreområdet 
Nr Emne Bemærkning 

1 Besparelser på 
hjælpemidler 
og kørsel vedr. 
syn og ikt-
området 
 

Den aktuelle rådgivning fra Center for Kommunikation og Velfærdsteknologi 
(CKV) om hjælpemidler tager afsæt i Servicelovens bestemmelser, bl.a. om bedst 
og billigst. Hjælpemidler kan tildeles i henhold til § 112 og § 113 
(forbrugsgoder). Her gælder forskellige regler, som CKV efterlever, således også 
reglerne om egenbetaling på 500 kr for forbrugsgoder iht § 113. Derudover 
rådgiver CKV generelt om produkter, materialer og genstande, som borgere og 
pårørende selv kan anskaffe til at kompensere funktionsnedsættelse og 
understøtte kommunikationsevnen. Eksempler, som CKV rådgiver borgerne om 
selv at anskaffe: Tastaturer og mus, der kan fås i alm. handel. Kikkerter og 
lupper, som også kan anvendes til andre formål (her er en hårfin grænse, da 
borgerne sjældent anvender dem til andet end kompensation). Lamper og 
belysning. 
Det forventes således ikke, at der vil være et væsentligt besparelsespotentiale 
vedr. indkøb af hjælpemidler, hvorimod det er korrekt at der vil være mulighed 
for at reducere omkostningerne vedr. transport. 
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3 Den 
kommunale 
sygepleje 
 

Akutfunktionen 
Det må anses for betænkeligt at lave en reduktion, der medfører risiko for 
(yderligere?) ventetid på besøg.  
Sygeplejeklinik 
DH kan – for så vidt – tilslutte sig målet om at sygeplejeydelser som 
udgangspunkt ydes i sygeplejeklinikker under forudsætning af at der sikres 
mulighed for at stærkt handicappede og andre med tilsvarende problemstillinger, 
der kan have svært ved at transportere sig til en sygeplejeklinik, fortsat vil kunne 
få støtte i eget hjem. Dette bør sikres via de udarbejdede servicebeskrivelser. 

9 Plejecenter 
Christinehaven 
omlægges til 
frit valg. 
 

Forslagets konsekvenser er svære at gennemskue, da beboersammensætningen 
ikke er kendt. Iflg Christinehavens hjemmeside er der et antal stærkt 
handicappede tilknyttet boligerne. Hvad vil konsekvenserne for disse beboere 
være, såfremt der ikke er natdækning, men hvor hjælpen skal tilkaldes via 
hjemmeplejens nathold.  
Generelt bør det ift ”ordinære” ældreboliger / ældrevenlige boliger kunne være 
muligt at blive betjent via hjemmeplejens nathold, men såfremt der er 
plejekrævende eller stærkt handicappede, herunder evt psykiatriske beboere, så er 
forslaget yderst betænkeligt. 
Det kan – evt på sigt – være muligt at justere beboersammensætning, men der er 
tale om beboere med lejekontrakt, hvorfor ændring af beboersammensætning 
formentlig kun vil skulle ske over tid. 

12 Lukning af to 
dagcentre 
 

Uheldigt, såfremt forslaget får vedvarende negative konsekvenser i forhold til 
kommunens hjerneskadeindsats. 
Henvisning til aktiviteter i foreningslivet: 
Med servicelovens § 82 d kan kommunalbestyrelsen tilbyde tidlig, forebyggende 
indsats i form af gruppebaserede tilbud om hjælp og støtte samt individuelle 
tilbud om hjælp og støtte i en tidsbegrænset periode på op til seks måneder i 
samarbejde med frivillige sociale organisationer og foreninger. Tilbuddene kan 
gives til alle borgere med funktionsnedsættelse eller sociale problemer, men de er 
målrettet borgere med let nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne eller lettere 
sociale problemer eller borgere, som er i risiko for at udvikle 
funktionsnedsættelser eller sociale problemer. 
Kommunalbestyrelsen kan efter § 82 d således vælge at afhjælpe en borgers 
behov for støtte ved at anvise et tilbud i den frivillige sektor, herunder også tilbud 
etableret af selvejende organisationer, som udfører frivilligt arbejde. Samtidig 
gives kommunalbestyrelsen mulighed for yderligere at opdyrke samarbejdet med 
civilsamfundet og den frivillige sektor. 
Dette risikerer at være et skråplan. De frivillige kræfter i foreningslivet vil alene i 
et vist begrænset omfang kunne indgå i en indsats, der må anses for at være 
kommunalt ”pligtområde”. De frivillige indsatser er ofte organiseret fx 
eftermiddage/aften og kan ikke forventes at kompensere for et eller flere nedlagt 
kommunale dagcentre. De frivillige organisationer er samtidig ofte stærkt 
begrænsede i forhold til aktiviteter som følge af begrænsede midler og herunder 
evt manglende kommunale tilskud. 
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Såfremt dette skal være en farbar mulighed anbefales, at der nedsættes en 
arbejdsgruppe med repræsentanter for foreningslivet og dagcenterområdet mfl 
mhp at undersøge konkrete behov og mulige samarbejdsflader.  

14 Serviceniveau 
på udvalgte 
hjælpemidler, 
låse og nødkald 
 
 

DH har ikke betænkeligheder ved omlægning af serviceniveauet som sådan, men 
finder at følgende elementer er betænkelige: 
At borgere som udgangspunkt selv skal hente hjælpemidler på depotet. Det er 
behov for mulighed for hjælp til transport for ældre og handicappede borgere, der 
ikke selv har transportmuligheder eller hvor der er tale om et større, tungt 
hjælpemiddel. Det er ikke alle borgere, der har pårørende og som derfor er 
overladt til sig selv. 

17 Aflastning af 
pårørende i 
hjemmet 
ophører  
 

Der tages i høringssvaret udgangspunkt i, at besparelsesforslaget alene omfatter 
aflastning af pårørende i hjemmet. Dette vurderes at være inden for 
lovgivningens rammer under forudsætning af, at der ikke samtidig hermed sker 
reduktion i muligheden for, at der kan ske afløsning af pårørende i hjemmet i 
medfør af servicelovens §84. 
 
Der henvises til Ankestyrelsens principmeddelelse 0-3-18, hvor det bl.a hedder:  
Om reglerne – servicelovens § 84 
En ægtefælle, forældre eller andre nære pårørende, der i hjemmet passer en 
person med nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne, skal tilbydes afløsning i 
hjemmet. Hjælpen kan bestå af hjælp eller støtte til nødvendige praktiske opgaver 
i hjemmet, og af personlig hjælp, pleje og omsorg. 
Afløsning kan gives uafhængigt af, om betingelserne for at få midlertidig eller 
varig hjælp efter servicelovens § 83, om personlig hjælp og pleje og hjælp eller 
støtte til nødvendige praktiske opgaver i hjemmet, er opfyldt. 
Kommunen har pligt til at sørge for tilbud om afløsning eller aflastning til 
ægtefælle, forældre eller andre nære pårørende, der passer en person med 
nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne. 
Det kan være en stor belastning - både fysisk og psykisk - at passe en 
plejekrævende person i hjemmet. En familie eller en person, der passer en 
pårørende med nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne i hjemmet, kan derfor - 
efter en konkret, individuel vurdering af behovet - tilbydes afløsning eller 
aflastning. Hjælpen kan være en forudsætning for, at den plejekrævende person 
kan blive boende i hjemmet. 
Afløsning foregår i hjemmet, mens aflastning foregår uden for hjemmet, fx i form 
af tilbud om dag-, nat- eller døgnophold i plejehjem eller plejebolig. 
Vi er i DH stærkt bekymrede for den effekt, det kan have for familier med en 
alvorlig sygdomsramt ægtefælle, som den pårørende støtter i hjemmet i det 
daglige. Der er ofte tale om situationer, hvor den pårørendes indsats betyder, at 
en ellers nødvendig plejehjemsplacering kan udskydes.  Vi ved ydermere, at det i 
mange familier kan være vanskeligt at motivere den sygdomsramte til at komme i 
aflastning – og hvis den pårørende ikke – i de få nødvendige tilfælde, hvor der 
opstår behov – ikke kan få afløsning i hjemmet, kan det føre til at den pårørende 
må opgive at forsætte med at støtte den sygdomsramte ægtefælle i hjemmet, 
hvilket kan betyde et øget pres på hjemmeplejen og øget efterspørgsel på 
placering i plejehjem 
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Socialområdet 
Nr Emne Bemærkning 

 
18 Hurtig og fleksibel 

støtte 
Som udgangspunkt synes vi i DH, at der er positive tanker i forslaget om at 
udvikle anvendelsen af servicelovens §82a og §82b. Tillige er det positivt, 
at fokus er på den hjælp og støtte, som borgeren selv oplever, er den 
vigtigste. 
Vi er således enige i, at der kan være grupper af borgere, der vil kunne 
profitere af den forenklede og smidigere sagsbehandling som vil være mulig 
ved anvendelse af §82a og §82b og at dette i et vist omfang vil kunne 
betyde reducerede administrative opgaver. 
Imidlertid er det vigtigt at være opmærksom på, at §82a og §82b som 
udgangspunkt omhandler en anden og mindre ”skadet” målgruppe end den 
gruppe borgere, der har behov for tilbud efter §85 – uanset at borgere, der er 
omfattet af §85 også kan profitere af tilbud efter §82a og § 82b. 
Målgruppen for tidlig, forebyggende indsats jvf §82a og §82b er borgere 
med let nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne eller lettere sociale 
problemer eller borgere, som er i risiko for at udvikle funktionsnedsættelser 
eller sociale problemer. Desuden er målgruppen borgere, hvor risikoen for 
forværring af funktionsnedsættelsen/de sociale problemer eller risikoen for 
at udvikle sådanne vil kunne forebygges med en tidlig, forebyggende 
indsats. Der er tale om en målgruppe, som ikke kan modtage visiterede 
ydelser efter serviceloven, da målgruppen omfatter borgere, hvor 
funktionsnedsættelsen eller de sociale problemer endnu ikke har et sådant 
omfang, som kræves i de øvrige bestemmelser i serviceloven om hjælp og 
støtte. 
Målgruppen for §85 er derimod personer, der har behov herfor på grund af 
betydelig nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne eller særlige sociale 
problemer. Det vil sige, at der ikke tale om personer, der er i risiko for at 
udvikle en funktionsnedsættelse, men personer, hvis problematikker er så 
omfattende, at de har behov for hjælp, omsorg eller støtte samt optræning og 
hjælp til udvikling af færdigheder. 
Det udarbejdede reduktionsforslag indeholder en beskrivelse af at 
”Tilbuddet indebærer ikke myndighedsmæssig sagsbehandling, udredning 
og visitation, men alene en umiddelbar vurdering og en simpel afgørelse ift. 
målgruppen. En afgørelse der ikke kan indbringes for anden administrativ 
myndighed.”  
Dette er ikke en korrekt gengivelse af lovgivningen på området, idet 
borgere, der søger bevilling af tilbud efter §85, men som følge af den 
påtænkte omlægning af tilbud i medfør af §82a og §82b vil få afslag på 
støtte iht §85 fortsat vil have mulighed for at anke et sådant afslag. Det vil 
sige, at som udgangspunkt vil der være en retssikkerhedsmæssig garanti for 
at personer, hvis problemstilling er så omfattende, at der er tale om 
betydelig nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne, vil være berettiget til at 
få fortaget en sagsbehandlingsvurdering i medfør af §85. 
Der henvises her til Børne- og Socialministeriets skrivelse nr. 10344 af 
22/12 2017, hvor der bl.a står: ” Det bemærkes i forhold til klageadgangen, 
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at hvis borgeren specifikt har søgt om en ydelse, der ikke er en ydelse i form 
af tidlig, forebyggende indsats, og får afslag med henvisning til, at borgeren 
i stedet kan benytte et gruppebaseret tilbud efter § 82 a, eller en af de øvrige 
ydelser i servicelovens kapitel 15 a, vil borgeren kunne klage over afslaget.” 
Det er DH’s opfattelse, at – uanset at der vil være borgere, der i en 
indledende fase vil kunne være omfattet og kunne profitere af eventuelle 
gruppebaserede og midlertidige tilbud jvf §82a og §82b, vil den 
overvejende del af den gruppe borgere, der i dag får støtte i medfør af §85 
fortsat skulle sagsbehandles i medfør af det regelsæt, der gælder for dette 
område. Det vil derfor, efter DH’s opfattelse være betænkeligt, at reducere 
antallet af administrative sagsbehandlere på området før det er opnået 
tilstrækkelige erfaringer af effekten af at oprette de midlertidige 
forebyggende tilbud. Hvis byrådet ønsker at anvende dette 
reduktionsforslag, bør reduktionen af sagsbehandlere derfor udskydes til 
2025 og ud i overslagsårene formentlig reduceres. 
Der gør i sammenhæng hermed opmærksom på, at Ankestyrelsen er i færd 
med at undersøge retssikkerheden på handicapområdet og har i den 
forbindelse henvendt sig til patientforeninger for at høre om borgeres 
oplevelse af kommunernes arbejde med socialpædagogisk støtte. Formålet 
er at undersøge hvilke retssikkerhedsmæssige udfordringer, kommunerne 
har på handicapområdet, og indhente perspektiver på, om der er behov for 
regelforenklinger, der kan medvirke til at styrke borgernes retssikkerhed.  
 
Et forslag som dette, der indebærer en reduktion af borgernes retssikkerhed 
kan således ikke anbefales. 
 

19 Styrke boområdet som 
leverandør 
 

Fordelen er besparelser på købsbudgettet i Socialafdelingen Myndighed, da 
eksterne sammenlignelige tilbud oftest er dyrere end interne pladser. 
Ulemperne er, at det koster udgifter til ombygning, ansættelser af yderligere 
personale. Der kan også være en risiko for, at et internt botilbud ikke kan 
tilbyde den faglige specialkompetence hos medarbejderne, som et givent 
handicap påkræver, og som vil kunne opfyldes i et eksternt tilbud. 
Pårørende har også udtrykt bekymring for, hvordan 
beboersammensætningen vil blive, når støttecentre omlægges til botilbud. 
Hvordan sikrer man det rigtige match af beboerne? 
En problematik, der i forvejen ses på f.eks. Ryttervej, hvor 
beboersammensætningen på 40 beboere dækker over et bredt spektrum af 
diagnoser/funktionsevnenedsættelser - fra det lette til det svære. 
Over de senere år har vi set en udvikling, hvor medarbejdernes faglige 
kompetencer i stigende grad vanskeligt kan matche og tilgodese beboernes 
meget forskelligartede behov. Hyppige personaleudskiftninger er med til at 
gøre det endnu sværere, når der også sker tab af relationer og tab af 
faglighed bliver en konsekvens. 
Personalenormeringen i botilbud beskæres tillige år efter år på grund af den 
årlige reduktionspct. På 0,35 %. En fast, årlig besparelse - der for længst er 
afskaffet for ældre og børn/unge området – men helt urimeligt fortsat 
pålægges socialområdet. 
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Behovet for løbende kompetenceudvikling bliver derved et endnu vigtigere 
behov, som bør have stort fokus. Det er en problematik, som man bør 
overveje, når man etablerer nye botilbud. 
Driftsfællesskaberne på tværs af støttecentre kan resultere i en dårligere 
personaledækning, da de skal dække over flere adresser og forskellige 
handicaps. 

20 Ændring af 
kvalitetsstandarder og 
serviceniveauer på 
socialområdet  

Ad 1. Ændring af muligheder for ledsagelse til borgere, der bor på botilbud.  
DH kan ikke anbefale forslaget, der i væsentlig grad vil risikere at reducere 
borgernes livskvalitet og oplevelse af værdighed. DH finder, at det er en 
væsentlig del af det at kunne trives som menneske, hvilket også beboere i 
botilbud har krav på, at man har mulighed for at gå i butikker (fx købe tøj 
og sko fremfor at vælge via et katalog eller hvem, der vil komme ud på 
bostedet), kunne deltage i selvvalgte fritidstilbud, selv vælge frisør og ikke 
skulle affinde sig med hvem alle på samlebånd skulle klippes af. 
Hvem skal sondre og hvordan vil man skelne, hvilke aktiviteter der er ”kan” 
og hvilke der er ”skal” aktiviteter? Hvad er definitionen på ”skal” og ”kan”? 
Her er man inde og røre ved den basale livskvalitet for nogle borgere, 
nemlig muligheden for at komme ud i samfundet og se andre omgivelser 
end det botilbud, de bor på. Tendensen har over de senere år været – især 
for de beboere, der har de sværeste handicap – at dagtilbud foregår på 
botilbuddet. Det vil sige, at deres muligheder for at se andre omgivelser end 
botilbuddet ligger i aktiviteter udenfor botilbuddets rammer. 
Det giver forringet livskvalitet, når man ikke kan komme til frisør, eller 
handle sammen med en ledsager eller komme til fritidsaktiviteter. I yderste 
konsekvens kan et gøremål ikke længere finde sted !!!!!.(Citat fra 
reduktionsforslaget). 
Hvilke andre borgere i Svendborg bliver mødt med et sådant vilkår? 
Opgaverne foreslås fra udvalgets side lagt ud til de pårørende, men nogle 
borgere har INGEN pårørende eller har pårørende, som ikke magter 
opgaven. Der kan være lang afstand til Svendborg eller måske på grund af 
alder. 
Er Senior, Social- og Sundhedsudvalget mon vidende om, hvor meget de 
pårørende i forvejen løfter af opgaver? I hverdage? I weekender? 
På grund af de senere års forringelser og besparelser - år efter år - løfter 
mange pårørende allerede nu flere og flere opgaver – på botilbud og 
støttecentre. Det er plejeopgaver, aktiviteter, praktiske opgaver m.v., som de 
bruger mange timer på. Fordi man som forældre/pårørende til mennesker 
med handicap gerne vil gøre det, man magter og kan overkomme, når man 
konstant må iagttage forringelser. I håb om, at man derved kan løfte 
niveauet af livskvalitet – lidt eller meget – for ens pårørende, så de kan leve 
et værdigt og meningsfuldt liv. Hvilket de i lighed med alle andre 
mennesker har en grundlovssikret ret til og Servicelovens og 
Retssikkerhedslovens paragraffer gælder også fortsat. 
Det forventes, at flere af botilbuddene kan undvære et af deres køretøjer!!! 
(Citat fra reduktionsforslaget). 
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Hvilke beregninger beror en sådan forventning på? Her savner vi faktuelle 
oplysninger på, hvordan man er kommet frem til en sådan forventning. Alle 
”skal” opgaver, der indebærer kørsel med basis i §85 bevillinger, skal 
fortsat løses af botilbuddene. I forvejen er der et stor pres på de køretøjer, 
der har en rimelig standard til at køre med f.eks. kørestolsbrugere, så der er 
snarere brug for flere end færre køretøjer. 
Vi finder derfor et sådant forslag helt urimeligt og det rammer de mest 
sårbare. I lighed med ovenstående, så påtænker man også her at røre ved det 
mest basale af disse menneskers livskvalitet. 
Serviceloven må fortsat forventes at yde disse mennesker en vis beskyttelse 
og sikre deres rettigheder. 

21 Ændring i 
kostordninger 

Ad Punkt 1) 
Hvis borgeren selv kan deltage i madproduktionen, vil det være en fordel at 
købe lokalt i stedet for evt. præfabrikerede råvarer fra Hørkram. Når 
købsaftalen med Hørkram udløber (Der er igangværende undersøgelse af, 
hvornår nuværende aftale udløber), bør man indgående undersøge 
mulighederne for at lave aftaler med lokale leverandører. Dette med henblik 
på at sikre bedst mulig kvalitet og økonomi i produktionskøkkenerne, da 
tvungne indkøb hos Hørkram er medvirkende til forhøjede indkøbspriser på 
botilbuddene. 
På nuværende tidspunkt er man også forpligtet til at lade 60% af indkøb 
være økologiske. Dette krav er også medvirkende til, at indkøbspriserne på 
råvarer forøges og køkkenpersonalets arbejdsgange med indkøb er både 
tidskrævende, bureaukratisk og besværlig. 
Med fordel kunne man enten fjerne kravet om økologi - eller i det mindste 
gøre den tvungne andel af økologi mindre. Man kan få masser af 
kvalitetsråvarer, som ikke er økologiske. 
Køkkenpersonalet er med deres ernæringsfaglighed fuldt ud i stand til at 
vurdere, hvilke indkøb der er hensigtsmæssige ud fra en afvejning af både 
ernæringsfaglighed, sundhed og økonomi. 
Beboerne i botilbud bor i egen bolig, har lejekontrakt og har rettigheder i 
forhold til at bestemme over deres eget liv og over den økonomi, de har til 
rådighed. Enten ved egen kraft eller ved hjælp af mennesker, der hjælper og 
støtter dem. Ud fra det perspektiv bør man overveje, om det overhovedet er 
i orden at lade sådanne bindinger og påtvungne krav have højeste prioritet i 
deres liv, når den gælder den mad, de bliver tilbudt? Når sådanne krav ikke 
gælder for andre borgere? 
Ad Punkt 2) 
Ved at foreslå reduktion af køkkenmedarbejdere påtænker man at ramme 
noget af den mest basale livskvalitet for denne borgergruppe, for hvem et 
veltilberedt måltid kan betyde alverden. Det er et helt uigennemtænkt 
forslag og uden perspektiv. 
Køkkenpersonalet på Ryttervej og de andre botilbud udgør kun en meget 
lille del af den samlede medarbejdergruppe. Men disse medarbejdere har til 
gengæld en meget stor betydning! De har meget travlt og udfører et vigtigt 
og stort arbejde med tilberedning af god og ernæringsrigtig mad til 
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beboerne. Ud fra et perspektiv om forebyggelse og lighed i sundhed kunne 
de med fordel tværtimod være endnu flere medarbejdere, da det kan give 
gode helbredsmæssige gevinster. 
En del beboere får individuelle kosthensyn, hvad angår arten af madvarer, 
smag og konsistens. Det er begrundet i de meget forskelligartede diagnoser 
og handicap, som beboerne har. Deraf afledte forskellige behov for diæter, 
blød kost, kalorielette retter eller det modsatte behov for kalorierige 
måltider. Dette stiller store krav til køkkenmedarbejderne på f.eks. 
Ryttervej, hvor der bor 40 voksne beboere med meget forskelligartede 
handicap. 
Et forslag om at reducere i timer til medarbejderne, beskære i måltiderne og 
øge graden af præfabrikerede måltider, vil resultere i markant dårligere 
livskvalitet og samtidig betyde dyrere og mere usunde indkøb, da der er 
evidens for, at præfabrikerede måltider har ringere næringsværdi. Når der 
bliver ringere muligheder for individuelle kosthensyn, risikerer man derfor 
meget nemt negative helbredsmæssige konsekvenser. 
Sådanne negative helbredskonsekvenser vil give øgede udgifter på andre 
områder. Tillige vil det øge uligheden i sundhed, som der er meget politisk 
fokus på netop at reducere. Forslaget er derfor meget kontraproduktivt og 
har kun ulemper. 

22 Reduktion af ledelse 
og 
koordinatorfunktioner 

Dette forslag giver fordele, men der ligger ikke den store besparelse i det 
foreslåede. Man burde derudover tillige kigge på nøgletal for 
sammenlignelige kommuner som f.eks. Fåborg/Midtfyn Kommune eller hos 
Vejle Kommune, som er én af Danmarks mest effektivt drevne kommuner. 
Herved kunne man måske finde yderligere besparelser på dette område. 

25 
 

Generel reduktion på 
socialområdet 
 

DH er meget betænkelig ved en så stor ikke-beskrevet reduktionsramme. 
En så stor budgetreduktion bør ikke gennemføres ved en administrativ 
generel nedskrivning af alle udgiftsbudgetter, men være politisk prioriteret 
og med mulighed for indsigt fra høringsberettigede parter. Vi efterlyser 
således en langt større gennemsigtighed i forhold til at få viden om, hvor og 
hvordan udvalget påtænker at finde 3.325 mill. kr. i besparelser i 2024?  
Og bemærker samtidig at Socialområdet stadig er pålagt et 
effektiviseringsbidrag på 0,35% som efter det oplyste udgør ca. 1 mill. kr. 
Dette effektiviseringsbidrag er for længst fjernet for børne/ungeområdet og 
fra ældreområdet. 

 
Sundhedsområdet 
Nr Emne Bemærkning 

 
30 Personale og 

driftsreduktioner 
i tandplejen 

DH finder det betænkeligt, at der – i en situation, hvor der aktuelt er flere 
patienter i tandplejen end sundhedsstyrelsens anbefalinger – alligevel planlægges 
en personalereduktion på området.   
Forslaget påvirker handicappede fordi omsorgs- og specialtandplejen deler 
klinikker og personale med børnetandplejen og det er et område der i forvejen er 
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presset til det yderste og derfor har denne borgergruppe ikke det samme 
serviceniveau, som hvis de selv kunne vælge en selvbetalt privat tandlæge. 

35 Brugerbetaling 
for selvtræning 
 

DH kan anbefale, at forslaget gennemføres, men at brugerbetalingen fastlægges 
med et højere beløb, evt to gange årligt.  

 

Med venlig hilsen 

 

Christian Ditlev Reventlow 
Formand, DH-Svendborg 
Medlem af Handicaprådet, Svendborg 
Formand for Parkinsonforeningen, Kreds Fyn 
Medlem af bestyrelsen for CKV. 
Tlf.:     2967 5724 
Mail:    dh-svendborg@handicap.dk 
 

Estrid Heldager 
Formand for Handicaprådet, Svendborg kommune 
Medlem af Frivilligrådet, Svendborg kommune 
Medlem af forretningsudvalget DH-Svendborg 
Muskelsvindfonden 
 

Birgit Jensen 
Medlem af Handicaprådet, Svendborg kommune 
Medlem af forretningsudvalget DH-Svendborg 
ADHD-foreningen 
 

Frank Edelberg 
Medlem af Handicaprådet, Svendborg kommune 
Medlem af forretningsudvalget DH-Svendborg 
LEV 
 

Poul Larsen 
Medlem af Handicaprådet, Svendborg kommune 
Medlem af forretningsudvalget DH-Svendborg 
Danske Døvblinde 
 

Kirsten Clausen 
Medlem af Pårørenderådet, Svendborg kommune 
Medlem af forretningsudvalget DH-Svendborg 
Epilepsiforeningen 
 

Jesper Overgaard 
Medlem af forretningsudvalget DH-Svendborg 
Dansk Handicap Forbund 
 

Lilli Jørgensen 
Suppleant til Handicaprådet, Svendborg kommune 
Suppleant i DH-Svendborg. 
Kredsformand Autismeforeningen, Fyn 
 

Anne Carøe 
Medlem af Handicaprådet, Svendborg kommune 
Bedre Psykiatri 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

mailto://dh-svendborg@handicap.dk
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Senior-Social og Sundhedsudvalget 
Svinget 14 
5700 Svendborg. 
 
                                                                                                                                         
 
                                                                                                           

                                                Høringssvar til sparekatalog 2023 
 
 
Reduktion plejecentrene 
 
De sidste mange år er der gentagende gange reduceret i plejecentrenes budgetter.  
Det har allerede og vil få flere og store konsekvenser for borgerne. 
 
Normeringen i dag er. 
 
Dagvagten:           3-4 borgere pr medarbejder. 
Weekendvagten:   5 borgere pr medarbejder. 
Aftenvagten:         7-8 borgere pr medarbejder  
 
Borgene er dårligere og mere komplekse når de kommer på Plejecenter i dag. 
Det kræver tid at yde ordentlig omsorg for borgerne. Tid der bliver mindre og mindre af. 
 
Der bliver flere og flere demente.  
Hvis der ikke er ro og tid til omsorg for de demensramte resulterer det i udadreagerende adfærd 
fra borgeren.  
Dette kan resultere i højere sygefravær. 
Det er ikke muligt at skynde på en demensramt. 
 
I weekenderne, hvor der er en medarbejder til at hjælpe 5 borgere, er der ikke meget tid til den 
enkelte borger. 
Der er borgere der må vente længe på at komme op, få hjælp til mad og medicin.  
 
Normeringen i aftenvagten taler for sig selv. 
 
Vi har efterhånden snart svært ved at se, hvor vi kan skære en medarbejder.  
Det vil få store konsekvenser for de mest svage i vores samfund. 
 
 
På vegne af de tillidsvalgte i Plejecenter Øst og Vest 
 
Ftr   Karin Johansen og Marianne Buxbom 
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Høringssvar vedr. besparelsesforslag 8; Nedjustering 

i antal af visitatorer 

Budget 2024-27 Reduktionsforslag (Acadre sagsnr. 22-

24718) 

Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 

 

Ad 8. Nedjustering i antal visitatorer 

Høringssvar: 

Der er besparelsesforslag på to visitatorstillinger på 

henholdsvis 37 timer og 32 timer. Der er 13 visitatorer i 

Myndighedsafdelingen – forslaget vil derfor medføre en 

besparelse på 16%, hvilket vil påføre borgerne svære 

forringelser i sikring af deres myndighedsrettigheder. 

Desuden vil økonomien på ældreområdet blive væsentlig 

vanskeligere at styre. 

Vedr. nedlæggelse af visitatorstilling i hjemmeplejen (37 timer) 

I beskrivelsen af spareforslaget fremgår, at der ikke længere er 

behov for visitator til sektion Byskoven, som er nedlagt. 

Den nedlagte sektions borgere er indlemmet i de øvrige, 

eksisterende sektioner og borgerne har fortsat de samme behov, 

som alle skal vurderes efter en individuel, konkret vurdering. Der 

vil dermed være den samme mængde opgaver, som – ved 

nedlæggelse af visitatorstillingen – vil skulle varetages af færre 

visitatorer.  

Sundhedsvæsenet er i meget stor forandring i disse år, hvilket 

medfører opgaveglidning fra sygehusene, hvor borgerne udskrives 

efter kortere indlæggelser, med markant tungere plejebehov og 

komplekse problemstillinger. Dette kræver visitators vurdering i 

forbindelse med planlægning af udskrivelse – ofte ved deltagelse i 

udskrivelses konferencer på sygehusafdelingerne – hvor der 
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foretages udmåling af den relevante hjælp til borgeren. Derved 

oplever borgeren tryghed i varetagelsen af faglig støtte omkring 

egne udfordringer og rehabiliteringspotentiale og borger kan blive 

så selvhjulpen som muligt efter udskrivelsen. 

Visitators vurdering har også betydning for at borgeren udskrives 

på den af sygehuset varslede dato, så kommunen ikke påføres 

yderligere udgift ved forlænget indlæggelse. 

Desuden er der et stigende antal borgere med stadigt tungere 

sociale situationer, som kræver større koordinering med øvrige 

afdelinger og instanser, om boliger, økonomi, midlertidige ophold 

m.m. 

Dette har generelt medført et markant øget pres på visitationen i 

forbindelse med tidskrævende koordinering af borgere med svært 

komplekse problemstillinger. 

Presset på mængden af arbejdsopgaver vil – med reduktion af antal 

visitatorer - øges i en grad, så det vil blive endnu sværere at 

overholde de politisk satte mål, som f.eks. at revurdere borgernes 

hjælp hver 18. måned. Dette kan medføre, at borgeren måske får 

for lidt hjælp eller for meget hjælp. 

Når arbejdspresset på visitator øges så markant, bliver det 

vanskeligere at indtænke rehabilitering og udvikling. 

Det større arbejdspres på visitationen vil for borgerne og deres 

pårørende medføre længere svar- og sagsbehandlingstider, længere 

ventetid vedrørende behandling af ansøgninger samt længere 

ventetid vedrørende generel vejledning og spørgsmål om støtte og 

hjælp i hjemmet.  

Der vil være risiko for manglende plan for borgerens midlertidige 

gæsteophold, med risiko for at borgerne stagnerer på 

gæstepladserne, idet der ikke tages stilling til hjemsendelse, 

visitation til anden bolig og generel koordinering ved socialt 

komplekse problemstillinger. Desuden vil indlagte borgere, som 

venter på udskrivelse til gæsteplads, medføre øget udgift for 

kommunen, på grund af længere indlæggelse på sygehuset. 



3 
 

 

 

 

 

Vedr. nedlæggelse af visitatorstilling, til varetagelse af indsatser i 

ældreboliger, tilknyttet plejecentre (32 timer). 

I beskrivelsen af spareforslaget anføres at sektionsleder for det 

enkelte plejecenter fremover vil skulle overtage opgaverne og 

bruge tid til afgørelser samt sende dem til beboerne. 

Visitator for ældreboligerne har siden januar 2019 varetaget 

visitationsopgaver i ældreboligerne, med henblik på at sikre 

ensartethed i udmøntningen af serviceniveauet i alle kommunens 

ældreboliger, tilknyttet plejecentre, og dermed sikre ens vilkår for 

alle beboere i ældreboliger, samt sikring af styring af økonomi og 

visitation på området. Opgaverne blev i 2019 givet til visitator, da 

der forud have været en meget uens styret visitation og dermed 

økonomi. 

Visitators opgaver har omfattet ældreboliger ved følgende 11 

plejecentre: Christinedal (96 stk), Stenstrup (12 stk), Ollerup (12 

stk), Bryghuset (51 stk), Aldersro (59 stk), Vindeby Pilevej (8 stk), 

Thurøhus (10 stk), Damgården (10 stk), Gudbjerg (3 stk), Frøavlen 

(6 stk), samt Caroline Amalielund (16 stk, med gradvis 

omkonvertering, så der nu er 9 stk). 

Opgaverne har udover indsatser vedrørende pleje, desuden 

omfattet øvrige myndighedsopgaver, som vurdering vedrørende 

refusionstilsagn til andre kommuner, ledsageordninger, 

plejeboligvisitationer, plejeordninger til kronisk syge og døende, 

koordinering med andre afdelinger vedrørende socialt udfordrede 

borgere samt desuden generel vejledning til sektionerne 

(sektionsledere, sygeplejersker, samt planlæggere og øvrigt 

personale) vedrørende overholdelse af kommunens politisk 

vedtagne serviceniveau. 
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Det daglige fokus på korrekt visitation op mod det politisk fastsatte 

serviceniveau har sikret stabilitet og ensartethed for borgerne 

vedrørende den visiterede hjælp samt forebygget dyr 

dobbeltkompensering ved ydelser, også i forbindelse med 

overdragne sundhedslovsydelser.  

Derved har der været sikret et økonomisk fokus på ydelser dag, 

aften og nat (ydelser, hvor fritvalgs timeprisen p.t er ’dag praktisk’: 

kr. 326, ’dag pleje’ kr. 379, ’aften’ kr. 549, ’weekend end’ kr. 501, 

samt ’nat’ kr. 699). 

Ved at opgaverne fremover varetages af sektionslederen på det 

enkelte plejecenter, er der risiko for at det ensartede serviceniveau 

ikke kan holdes, og at beboerne dermed får uens vilkår, afhængigt 

af, hvor de kommer til at bo. Borgerne vil ikke få en afgørelse af en 

myndighedsperson, vurderet individuelt, konkret, op mod det 

politisk satte serviceniveau, idet der vil være fokus på leverance 

frem for myndighed. 

Der er risiko for at økonomien bliver vanskelig at holde på grund af 

uens visitation i de pågældende pleje sektioner, med hver sin 

sektionsleder – en opgave, som visitator har styret ensartet hidtil. 

Desuden vil der være myndighedsopgaver, der fortsat vil skulle 

varetages af visitator og som der - ved at stillingen nedlægges - vil 

øge opgavemængden til de resterende visitatorer. 

 

 

På vegne af visitatorerne i Svendborg Kommune 

Tillidsrepræsentant Kirsten Koch 
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Høringssvar vedr. besparelsesforslag 10; reduktion i antal af 

rehabiliteringsterapeuter 

 

Budget 2024-27  
Reduktionsforslag (Acadre sagsnr. 22-24718)  
Senior-, Social- og Sundhedsudvalget  
Ad. Punkt 10. Reduktion i antal af rehabiliteringsterapeuter  
 

Vi ønsker at indgive dette høringssvar, da vi er bekymret for borgernes mulighed for 

at rehabilitere ved en reduktion i antallet af rehabiliteringsterapeuter.  

Svendborg Kommune, en rehabiliteringskommune, uden rehabiliteringsterapeuter. 

Borgerens tab 

Ved en nedlægges af 3 stillinger i rehabiliteringsgruppen er vi bekymrede for, at 

dette vil have en indflydelse på borgernes behov for støtte til at genvinde 

funktionsniveau i forbindelse med sygdom mv.  

Vi ser en udfordring på at rehabilitere på de ”små” indsatser i hverdagen, som f.eks. 

bad, madlavning, indkøb, da disse vanligvis håndteres af rehabiliteringsterapeuterne. 

Ansvaret for at løfte borgen igen, vil lande på personalet uden den nødvendige 

faglige støtte. Vi vil derved ikke sikre, at borgeren får den ønskede behandling, og 

der kan være stor risiko for at borgerens behov for støtte i hjemmet i stedet vil stige.  

 

Kompromiset for et dalende serviceniveau på rehabilitering 

Den benyttede velfærdsstrategi i Svendborg Kommunes Værdighedspolitik er 

rehabilitering. Her er målet, at støtte den enkelte borger i at blive så selvhjulpen som 

muligt1.   

Vi bekymrer os over, hvordan man fortsat vil sikre et rehabiliterende fokus i 

hjemmeplejen, hvis sparringen med fagpersonen ikke er så let tilgængelig som nu. 

Medarbejderne i hjemmeplejen har behov for at blive stillet de reflekterende 

spørgsmål for at kunne tænke rehabiliteringen ind i deres arbejdstilgang til borgeren. 

 
1 https://www.svendborg.dk/sites/default/files/PDF/vaerdighedspolitik_-_svb_4150_vaerdighedspolitik_2022.pdf 
 

https://www.svendborg.dk/sites/default/files/PDF/vaerdighedspolitik_-_svb_4150_vaerdighedspolitik_2022.pdf
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Konsekvensen af en reduktion af rehabiliteringsterapeuter kan blive mere 

plejekrævende borgere, formentlig hyppigere behov for 

gæstebolig/aflastning/genindlæggelser og det kan blive svære at støtte borgerne i at 

forblive i eget hjem. Behovet for en plejebolig tidligere i livet kan da blive en realitet 

for mange af vores borgere i Svendborg Kommune. 

 

Økonomisk gevinst ved at have ansat flere rehabiliteringsterapeuterne 

Rehabiliteringsterapeuterne har lavet opsøgende arbejde, som f.eks. at gennemgå 

alle de borgere der har visiteret bad. Her har terapeuten gennemgået dem alle, og 

taget en ny vurdering på om der kunne være rehabiliteringspotentiale. Flere borgere 

er blevet selvhjulpne igen efterfølgende, hvilket både støttede borgeren i at 

genvinde funktionsniveau og derved øget livskvalitet samt sparede kommunen 

penge. 

Rehabiliteringsterapeuternes nuværende synlighed har skabt en tæt relation med 

medarbejderne i sektionen således, at medarbejderne ved hvor de trygt kan 

henvende sig, når de har behov for sparring og vejledning.  

Rehabiliteringsterapeuterne har været opsøgende på ugentlige møder i sektionen, 

hvor rehabiliteringsterapeuterne har været med til at udvikle medarbejdernes 

faglighed, og givet dem et medansvar for borgernes rehabilitering. Hertil skal det 

nævnes rehabiliteringsterapeuternes borgerbesøg, hvor de sammen med 

medarbejderne og pårørende mødes i hjemmet og vejleder dem i rehabiliterende 

strategier. 

Gevinsten ved ovenstående har været, at medarbejderne har et øget fokus på 

rehabilitering, som de benytter i deres daglige arbejde med borgerne. Dette kan 

være med til at sikre en øget borgertilfredshed.   

 

Geriatrisk team som erstatning 

Geriatrisk team har været deltagende i udvalgte sektioners tværfaglige møder. Vi 

ønsker at oplyse om, at prøveperioden i realiteten ikke var for alle sektioner, hvorfor 

en generaliserende konklusion, som at man permanent ville kunne reducere med 3 

stillinger, vil være meget optimistisk.   
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Det angives i besparelsesforslaget at geriatrisk team, ved en deltagelse på 3-4 timer, 

kan understøtte medarbejderne i sektionen. Ved en sådan deltagelse fra Geriatrisk 

team vurderes det at de kan deltage ved Tidlig Opsporing, Teams møder, Tværfaglige 

møder af 2 times varighed, foruden forberedelserne op til som kan veksle i varighed.  

Det vurderes, at tiden er for kort til, at det geriatriske tema kan være nærværende i 

sektionen, som f.eks. at sparre med personalet eller lave opsøgende rehabiliterende 

arbejde under et borgerbesøg.  

Konsekvensen kan blive, at borgerne kan få større behov for hjælp i hjemmet, og 

derved kan de økonomiske udgifter blive større. 

 

På vegne af visitatorerne i Svendborg Kommune,  

Tillidsrepræsentant Kirsten Koch 
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Høringssvar til besparelsesforslag nr. 17; afløsning af pårørende i 

hjemmet - 2023 

 

Besparelsesforslaget foreslår, at de borgere som modtager afløsning i eget hjem, 

fremadrettet skal tilbydes at deltage i et af kommunens aktivitetscentre. 

Vi vil gerne gøre opmærksomme på, at de borgere som demenskonsulenterne 

anmoder om afløsning i eget hjem, er borgere med svær demens, som ikke kan 

modtage andre tilbud – ej heller tilbud om at deltage i et aktivitetscenter.  

Borgere der modtager afløsning i hjemmet, er borgere med svær demens, 

• som ofte ikke vil i aktivitetscenter og ikke kan motiveres til aktivitetscenter 

pga. nedsat/ingen sygdomserkendelse og nedsat indsigt i sin ægtefælles 

belastning af sygdomsforløbet 

• som ikke kan være i aktivitetscenteret, fordi han/hun går væk fra 

aktivitetscenteret og bringer sig selv eller andre i fare 

• kan være have en problematisk adfærd, som gør det uhensigtsmæssigt at 

deltage i aktivitetscenter, fordi adfærden gør de andre brugere bange  

• som ikke kan komme i aktivitetscenter pga. fysiske udfordringer, som f.eks. 

omfattende plejebehov, der ikke kan varetages i aktivitetscenter eller så fysisk 

udfordret at det er svært at komme ud og ind af bussen 

• som ikke kan være alene hjemme pga. fare (går derfra, tænder ild/komfur, 

angst, fald, ikke kan anvende nødkald) og ægtefællen derfor ikke kan forlade 

hjemmet 

• hvor ægtefællen har brug for at deltage i kommunens tilbud om 

pårørendegrupper, hvor de mødes med andre, som har demens tæt inde på 

livet 

• som netop kan bo hjemme hos en ægtefælle, fordi der tilbydes afløsning, hvis 

aktivitetscenter ikke er muligt 

 

 

I et hjem med demenssygdom er den ægtefælle uden demens meget belastet af at 

bo sammen med en person med svær demens. Det påvirker ofte nattesøvn, 

manglende mulighed for at komme hjemmefra ift. indkøb, frisør, læge mv. og de 
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sociale relationer er svære at vedligeholde. Der er rigtig mange pårørende, der føler 

sig isolerede og ensomme og som er psykisk påvirkede.  

Vi er meget bekymrede for en øget nedslidning af ægtefællen, hvis der ikke kan 

tilbydes afløsning i eget hjem og deraf tidligere indflytning i 

demensbolig/plejehjemsplads – som er en væsentlig dyrere løsning. Besparelsen i 

dette forslag svarer ca. til en plejehjemsplads. 

 

Med venlig hilsen 

Demenskonsulenterne i Svendborg 

Julie, Vibeke og Charlotte. 
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